
سخنگوی سازمان اورژانس کشور گفت: متأسفانه 
وضعیت آمبولانس های کشــور خوب نیست و 
علاوه بر اینکه کمبود این خــودروی امدادی در 
کشــور وجود دارد؛ آمبولانس هــای موجود نیز 

فرسوده شده اند.
بابک یکتاپرست در گفت وگو با ایسنا، با تأکید بر 

اینکه در سراسر کشور حدود ۵ هزارو۵۰۰ دستگاه 
آمبولانس وجــود دارد که از این تعــداد، ۳ هزار 
دستگاه آمبولانس به سن فرسودگی رسیده اند، 
افزود: طبق اســتاندارهای دنیا، ســن مفید هر 
آمبولانس ۱۰ سال است، اما آمبولانس های کشور 
ما هر کدام بیش از ۱۵ سال است که کارکرده اند 

و باید نوسازی شوند.  سخنگوی سازمان اورژانس 
کشور ادامه داد: در ســال های اخیر، تلاش هایی 
برای خریــداری آمبولانس هــای جدید صورت 
گرفته و در مراحل مختلفی حدود ۲۵۰ آمبولانس 
جدید در کشور توزیع شده اســت، اما قطعا این 

میزان بسیار کم است.

معضل نشت داروهای کمیاب و میلیاردی به بازار سیاه و 
سرگردانی بیماران، در حالی چالش چندین ساله نظام 
سلامت است که تمام داروهای مورد تایید در شبکه 
رسمی کشور، شناسنامه اصالت و کد رهگیری دارند و 
قابل پیگیری هستند؛ اما سوال آن است که این داروها 

چطور باز هم سر از بازار سیاه درمی آورند؟
به گزارش ایســنا، طبق قوانین، محل عرضه دارو یا 
داروخانه است یا بیمارستان؛ بررسی اصالت و همچنین 
رهگیری داروها هم از طریــق کدرهگیری و به مدد 
سامانه تیتک سازمان غذا و دارو قابل پیگیری است؛ به 
این ترتیب علاوه بر اصالت سنجی آن، از مرحله تولید تا 
توزیع، عرضه و نهایتا هم مصرف کننده قابل رهگیری 
بوده و مشخص است که یک داروی خاص در یک بازه 
زمانی معین در کجای زنجیره تامین تا مصرف قرار دارد.

با وجود سیستم های نظارتی ایجاد شده، اما باز هم برخی 
اقلام دارویی بویژه داروهای حیاتی گران قیمت و دارای 
سوبسیدهای چندین میلیونی، تحت تاثیر عواملی و 
برخی خلاء های نظارتی، در جایی از زنجیره مصرف 

واقعی خارج شده و سر از بازار سیاه درمی آورند.
موضوع نشت داروهای گران اخیرا با حادثه بیمارستان 
تبریز و همچنین بیمارستان شریعتی تهران، دوباره 
خبرساز شده و کارشناسان عوامل مختلفی را در این 
زمینه مطرح می کنند؛ امــا از جمله گلوگاه های مهم 
خروج دارو از زنجیره رســمی که بســیار مورد توجه 
قرار گرفته، یکی سوء اســتفاده از نظام توزیع دارویی 
بویژه در شرایط کمبود دارو و عدم دسترسی به برخی 
داروهای خاص است و دیگری هم نقایص نسخه نویسی 

الکترونیک و نوشتن نسخه های غیرواقعی.
البته در این میان این نکته را نیز باید متذکر شــد که 
هنوز برخی داروها وارد سامانه تیتک سازمان غذا و دارو 
نشده اند و برخی داروخانه های بیمارستانی هم بخشی 
اطلاعات را وارد این سامانه نمی کنند؛ به همین دلیل هم 
اگر دارو بعد از ورود به بخش بستری، نشت کند، طبیعتا 

شناسایی آن سخت خواهد بود. در همین راستا، اخیرا 
دکتر مهدی پیرصالحی – رییس سازمان غذا و دارو 
در اظهارنظری گفت:» با وجود سیستم های نظارتی 
ایجادشده، متأسفانه نشت دارو همچنان رخ می دهد، 
این مشکل به نقص سامانه تی تک مربوط نمی شود.« 
وی عمده مشکل نشــت داروها را نسخ جعلی خواند 
و گفت: هرچند برخی داروها هنوز در سامانه تی تک 
ثبت نشده اند، اما عامل اصلی مشــکل نشت داروها، 
نسخ جعلی است و برای رفع این مشکل، باید به  سمت 
رسمی کردن امضای دیجیتال پزشکان حرکت کنیم.«
در همین زمینه، دکتر محمد رییس زاده – رییس کل 
سازمان نظام پزشــکی در گفت وگویی با ایسنا، تاکید 
دارد که »برخی با سوءاستفاده از یوزرپسورد پزشکان در 
سامانه نسخه الکترونیک و بدون اطلاع پزشک، داروهای 
حیاتی گران قیمت مثل داروهای شیمی درمانی، پیوند 
و... را با نرخ دولتی از داروخانه ها می گیرند و در بازار آزاد 
می فروشند.« او با بیان اینکه این موضوع در شرایط برخی 
کمبودهای دارویی، هم مردم را دچار مشکل می کند و هم 
پزشکان دچار گرفتاری های قضایی و حقوقی می شوند؛ 
می گوید:» تنها راه چاره این موضوع اجرای تکلیف قانونی 

»امضای دیجیتال پزشکان« است.
رییس کل سازمان نظام پزشکی در حالی تاکید دارد که 
معضل سوء استفاده از یوزر پســورد پزشکان برای آنها 
دردسرساز و حتی به رفت و آمدهای قضایی منجر شده 
که در آن سوی ماجرا، دلال ها هم مدعی اند این داروها را از 
برخی پزشکان و شرکت ها می گیرند. در هر حال شاهدیم 
که به صورت سنتی و از گذشته بویژه در بیمارستان های 
ریفرال و دانشگاهی، مُهر پزشک کشیک در دفتر کاری 
وی بوده و تعدادی به آن دسترسی داشتند؛ اکنون هم که 
نسخه نویسی ها الکترونیک شده، ممکن است همان ماجرا 

برای یوزر پسورد اساتید تکرار شود.
دکتر عبداللهی اصل – مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
ســازمان غذا و دارو نیز درباره چرایی نشت داروهای 

میلیاردی به بازار سیاه و راهکارهای پیشگیری از آن، 
به تفاوت چندین برابری نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
دارو نسبت به ارز بازار آزاد، اشاره کرده و تاکید دارد:» 
برای ســوء اســتفاده کنندگان، در جایی سود ایجاد 
می شود که یک ســری بیماران خاص و متابولیک یا 
نادر داشته باشــیم که داروهای گران قیمت مصرف 
می کنند و البته این درمان ها برای بیمار رایگان است 

و سوبسیدهای زیادی به داروهایشان داده می شود.«
مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو در خصوص راهکار 
پیشگیری از سوء استفاده های احتمالی و نشت داروهای 
میلیاردی به بازار آزاد گفته است:» سال هاست پشنهاد 
می کنیم که بیمه باید خرید راهبردی داشته باشد و از 
طرفی هم داروهایی که سوبسید سنگین به آنها تعلق 
می گیرد و مورد مصرف بیماران صعب العلاج اســت 
باید به صورت متمرکز به مرکز درمانی ارائه شــود و 
این بیماران در بیمارستان های خاص و در قطب های 
بزرگ، دارو و درمان خود را دنبال کنند. در این صورت 
دارو به صورت متمرکز به مرکز درمانی ارائه می شود و 
دست بیمار نیست و نظارت را بسیار دقیق تر و نشت 
را به حداقل می رســاند.« در مجموع به اذعان دکتر 
ناصحی - مدیرعامل سازمان بیمه سلامت، »در نظام 
سلامت حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد پرِتی خدمات داریم«؛ 
یعنی خدماتی که یا ارایه آن لازم نیســت یا از مسیر 
اصلی مصرف خارج می شود. بر همین اساس بویژه در 
حوزه داروهای گران قیمت میلیاردی ضمن لزوم ورود 
دستگاه های امنیتی و قضایی، باید با تمهیدات مختلف 
برای مدیریت وضعیت موجود با تقویت نظارت بر توزیع 
داروها، اجرای قوانین سختگیرانه تر، بهبود سیستم های 
نظارتی و فراهم کردن هر چه سریع تر امضای دیجیتال 
پزشکان و همچنین شناســایی و برخورد بازدارنده با 
متخلفان، دسترسی به داروها را کنترل، ورود به بازار 
قاچاق را محدود و در شرایط کمبودهای دارویی بیماران 

را از سرگردانی نجات داد.

نشت داروهای میلیاردی به بازار سیاه؛ چاره چیست؟وضعیت آمبولانس های کشور خوب نیست
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اجرای قانون اساسی دغدغه اصلی است

وزارت صمت تقریبا یک ماه پیش بســته ای 
تحت عنوان حمایت از صنایع به منظور جبران 
خسارات ناشــی از قطعی برق و گاز به دولت 
ارسال کرد؛ با این حال هنوز از سرنوشت این 
بسته خبری نیســت. به گزارش مهر، چند 
سالی اســت که ناترازی انرژی بر جان تولید 
افتاده و هر ساله خسارت هایی را به این بخش 
تحمیل می کند که بنا به اذعان صنعتگران و 
دولتمردان قابل اندازه گیری نیســت. برخی 
از برآوردها حکایت از تحمیل خسارت بیش از 
۲۵۰ همت در کل صنعت دارد که این حجم 
از خسارت فقط ناشــی از قطعی برق است. 
همچنین در صنایع فلزی بــرآورد بدبینانه 
حاکی از ۸ میلیارد دلار کاهش صادرات در یک 
سال است. در برآورد دیگری ضرر و زیان روزانه 
قطع برق در بخش معدن نیز ۴۱ همت بوده 

است. حال حتی اگر همین...

رشد قراردادهای سفیدامضا 
و زیرپله ای کارگران

بخشودگی جرائم مالیاتی 
به مناسبت دهه فجر

تولید بنزین باکیفیت 
۱۰ میلیون لیتر افزایش یافت

تحمیل خسارت 
۲۵۰ همتی به بخش صنعت 
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جزئیات سه ماهواره ایرانی تشریح شد

اعتقاد جدی دولت چهاردهم 
به توسعه صنعت فضایی

خسارت تولید از ناترازی انرژی قابل اندازه گیری نیست

صنایع چشم انتظار بسته حمایتی دولت
صفحه۲

؟ صفحه

"لبنیات" و "صیفی جات" رکورددار گرانی ها
نرخ ها   در حال  کنترل   است

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه 
دولت چهاردهم به توســعه صنعت فضایی اعتقاد 
جدی دارد، گفت: نسخه ارتقا یافته ماهواره پارس 
۱، پارس ۲ و ماهواره ناوک رونمایی شد. مراسم روز 
ملی فناوری فضایی با حضــور رئیس جمهور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح، معاون راهبردی رئیس جمهور، 
معاون پارلمانی رئیس جمهور، رئیس سازمان فضایی 
ایران و جمعی از مســئولان حوزه فضایی کشور در 
وزارت ارتباطات برگزار شد. »سید ستار هاشمی«، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این مراســم 
گفت: حضور رئیس جمهور در این مراســم نشان 
می دهد که دولت چهاردهم در توسعه صنعت فضایی 
اعتقاد جدی دارد. وی افزود: ما در برنامه هفتم توسعه 
و پیشــرفت تکالیفی برای صنعت فضایی و توسعه 
این صنعت داریم. تکلیفی که برای وزارت ارتباطات 
دیده شده است این است که جایگاه خود را در مدار 
۵۰۰ کیلومتری تثبیت و البته به مدار بالا ۳۶ هزار 
کیلومتری دستیابی پیدا کنیم. هاشمی افزود: در 
همین مدت کوتاه دولت چهاردهم شاهد توفیقات 
خوبی در حوزه فضایی هستیم که نتیجه کار تیمی 
خوب در بین حوزه های مختلف است. زمانی که به 
صنعت فضایی نگاه می کنیم می بینیم در این بخش 
افراد زیادی از بخش خصوصی، لشگری و کشوری، 
وزارتخانه های متعدد و نخبــگان در کنار یکدیگر 
زنجیروار فعالیت می کنند. وزیــر ارتباطات گفت: 
بخش خصوصی به دلایل مختلف می توان مسیری 
که در صنعت فضایی آغاز شده است را شتاب ببخشد. 
چرا که این بخش می تواند از ظرفیت های بی نظیر و 
توانمند نیروی انسانی کشور استفاده کند. نگاه بخش 
خصوصی به استفاده بهینه از منابع نگاه ویژه دارد 
و می تواند در تعاملات بین المللی مشارکت و ورود 

موثرتری داشته باشد...

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات اجرایی باقی مانده فونداسیون و دیوار )تا تراز زیر استرات( ایستگاه میدان اتریش پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا: از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۴ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت ۳۰ درصد نقد و 7۰ درصد تهاتر می باشد.
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت ۵۰۶۵9 ه مورخ 9۴/۰9/۲۲ آیین نامه تضمین معاملات دولتی مبلغ ۵.۰۲9.۱۲۳.۲7۶ریال 

می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۲۰

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد.
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز  شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۱۳ تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۱۶ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران- ایستگاه میدان اتریش
آدرس ستاد پروژه )دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس: آقایان مردمی و قنبری ۰9۳۶۴99۴۰۵۵-۰9۳۰۳۶7۵۴7۳
آدرس دفتر مرکزی: تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب
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آگهي فراخوان مناقصه 1403-21
اداره کل راه وشهرسازي استان ایلام

نوبت اول

مبلغ برآوردعنوان پروژهردیف
 )ریال(

مبلغ تضمین
) ریال(

رشته 
مورد نیاز
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اداره کل راه وشهرسازي استان ایلام

برادر ارجمند جناب آقای 
محمدرضا علی اشرفی

با اهداء نیکوترین تحیات، انتصاب شایسته جنابعالی را بعنوان 
"سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل منطقه آزاد 
تجاری ارس" ، تبریک عرض می نمائیم، امیدواریم در سایه ایزد 
منان و با اســتفاده از تجارب و توانمندی خود و دیگر همکاران 
 در اعتلای آرمان های نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران 

موفق و موید باشید.

با احترام - عبدالعلی زاده 
مدیریت روزنامه کسب و کار در آذربایجان شرقی



اقتصاد2
ایران

تولید بنزین باکیفیت ۱۰ میلیون 
لیتر افزایش یافت

مدیرعامــل شــرکت پالایــش و پخــش 
فرآورده های نفتی گفت: در دولت چهاردهم 
۱۰ میلیــون لیتر به تولیــد بنزین باکیفیت 

کشور اضافه شد
به گــزارش ایلنا، محمدصــادق عظیمی فر 
در مراســم امضای تفاهمنامــه همکاری در 
خصوص مدیریت هوشــمند زنجیره تامین  
سوخت کشــور اظهار داشت: ســالانه ۱۰۰ 
میلیارد لیتر فراورده در کشور تولید می شود 
که ارزش ایــن فراورده هــا ۵۵ میلیارد دلار 
اســت. وی با بیان اینکه بعد از انقلاب تولید 
بنزین کشــور ۶ تا ۷ برابر و تولید نفتگاز ۴ تا 
۵ برابر شــده اســت، افزود: در حوزه تولید و 
توسعه ظرفیت پالایشگاهی توفیقات خوبی 

داشته ایم.
مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش فراورده 
های نفتی با بیان اینکه به دلیل رشد مصرف 
پارادایم عرضــه فراورده یارانــه ای کماکان 
پارادایم غالب بوده است، افزود: همین موضوع 
باعث شــده گرفتار ناترازی سوخت و انرژی 
باشــیم و صنعت نفت تحت فشار قرار گرفته 

است.
وی بیان کرد: از بدو تشکیل دولت چهاردهم 
با تاکید رییس جمهور بایــد پارادایم عرضه 
ســوخت یارانه ای تغییر کند و بیشتر روی 
مدیریت مصرف تمرکز صورت گیرد و از تولید 
هم غافل نشویم. عظیمی فر با بیان اینکه در 
دولت چهاردهم ۱۰ میلیــون لیتر به تولید 
بنزین باکیفیت کشور اضافه شد، گفت: تولید 
نفتگاز نیز در آذر و دی مــاه به ۱۲۴ میلیون 
لیتر رســید که ۱۳ میلیون لیتر رشد داشته 

است.

تامیــن کالاهای اساســی ماه 
مبارک رمضان

رئیس سازمان جهاد کشاورزی با بیان این که 
بازار سیب زمینی در حال تعادل است، گفت: 
هیچ نگرانــی برای تامین کالاهای اساســی 
ماه مبارک رمضان وجود نــدارد. به گزارش 
مهر، برادری درباره افزایش قیمت ها در بازار 
صیفی جات و کنترل نرخ ها گفت: سیب زمینی 
با توجه به افزایش قیمتی که رخ داد منجر به 

نگرانی هایی شد.
وی افــزود: کشــور در تولید ســیب زمینی 
خودکفا اســت و بالای ۳۷۰ هــزار تن صادر 
شــد. همچنین بالای یک میلیــون و ۳۰۰ 
هزار تن ســیب زمینی در انبارهای همدان، 
کرمانشــاه، گلســتان و… وجود دارد. وی 
ادامه داد: امری که منجر به التهاب شد عدم 
ممنوعیت صــادرات ســبزی جات از جمله 
ســیب زمینی بــود. در احکام قانــون آمده 
نمی توان ممنوعیت ایجاد کــرد و در نهایت 
 افزایش ارز منجر به صــادرات و التهاب بازار 

داخل شد.
وی تصریح کــرد: بر اســاس تصمیم وزارت 
جهاد کشاورزی مجوز ثبت سفارش ۵۰ هزار 
تن انجام شــد. این امر قیمت این محصول را 
در میادین تره بار بــه حدود ۳۲ هزار تومان و 
در خرده فروشی های سطح شهر به ۴۰ تا ۵۰ 

هزار تومان رسیده است.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
تهران با بیــان اینکه رونــد قیمت ها نزولی 
اســت، اظهار کرد: توزیع محصولات از محل 
ذخایر ســیب زمینی و فراوانی عرضه التهاب 
را فروکش می کنــد. وی پیش بینی کرد: تا 
حدود دو هفته دیگر و اســفند ماه که کشت 
دوم ســیب زمینی کرمان وارد بازار می شود 
 قیمت ها به ۲ مــاه قبل برمی گــردد و ثبات 

برقرار می شود.
برادری در ادامه به توزیع گوشت ماه رمضان 
اشاره و عنوان کرد: در تولید و توزیع گوشت 
مرغ مشکلی وجود ندارد و ماهانه بالای ۱۵۰ 
میلیون قطعــه جوجه ریــزی ماهانه انجام 

می شود.
وی تاکید کرد: در دی مــاه که محصولاتش 
بــرای ماه رمضــان و شــب عیــد وارد بازار 
می شــود بالای ۱۶۱ میلیــون قطعه جوجه 
ریزی انجام شــد و مردم نباید نگران باشند. 
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
تهــران ادامــه داد: مــازاد تولید گوشــت 
مــرغ داریــم و خریــد حمایتی بــه قیمت 
۹۰ هزار تومــان انجام و بــا قیمت ۶۵,۷۰۰ 
 تومــان در اختیــار مصرف کننــدگان قرار

 می گیرد.

خبر

وزارت صمــت تقریبا یک 
ماه پیش بســته ای تحت 
عنوان حمایــت از صنایع 
به منظور جبران خسارات 
ناشــی از قطعی برق و گاز 
به دولت ارسال کرد؛ با این حال هنوز از سرنوشت 
این بسته خبری نیست. به گزارش مهر، چند سالی 
اســت که ناترازی انرژی بر جان تولید افتاده و هر 
ساله خسارت هایی را به این بخش تحمیل می کند 
که بنا به اذعان صنعتگران و دولتمردان قابل اندازه 

گیری نیست.
برخی از برآوردها حکایت از تحمیل خسارت بیش 
از ۲۵۰ همت در کل صنعــت دارد که این حجم از 
خسارت فقط ناشی از قطعی برق است. همچنین 
در صنایع فلزی برآورد بدبینانه حاکی از ۸ میلیارد 
دلار کاهش صادرات در یک سال است. در برآورد 
دیگری ضرر و زیان روزانه قطع برق در بخش معدن 

نیز ۴۱ همت بوده است.
حال حتی اگر همین اعداد را هم مدنظر قرار دهیم، 
باز هم خســارتی که به صنایع وارد شده به همین 
راحتی ها قابل جبران نیســت زیرا خسارتی که به 
دلیل قطعی های برق و گاز به صنایع تحمیل می شود 
فقط »خرابی تجهیزات و ماشین آلات و یا کاهش 
عمر مفید و مستهلک شدن تجهیزات« نیست بلکه 
با توجه به کاهش ســاعات کار نه تنها تیراژ تولید 
افت می کند بلکه بازارهای هدف به تدریج محدود و 

محدودتر می شوند.
بر همیــن مبنــا وزارت صمــت تقریبــاً یک ماه 
پیش بســته ای تحت عنوان حمایــت از صنایع به 

منظور جبران خسارات ناشــی از قطعی برق و گاز 
به دولت ارســال کرد؛ این بســته حمایتی شامل 
طیف گســترده ای از مشوق ها و تســهیلات برای 
شــرکت های دانش بنیان و فعالان در حوزه صنایع 
پیشرفته می شود و هدف از ارائه این بسته حمایتی، 
افزایش صادرات غیرنفتی، تقویت حضور ایران در 
بازارهای جهانی و ایجاد اشــتغال پایدار در کشور 
است. در طراحی این بسته حمایتی ابعاد مختلفی 
از جمله تســهیلات در پرداخت حق بیمه، مالیات 
سررسید شده، امهال در پرداخت اقساط وام ها و… 

پیش بینی شده است.
بر این اساس سال رو به اتمام است اما بسته مذکور 
همچنان در دولت معطل مانده اســت؛ آنطور که 

محمد اتابک وزیــر صمت گفته »بعــد از طرح و 
موافقت کلیــات در کمیســیون زیربنایی، طرح 
حمایتی عیناً به دولت رفت و به درخواست رئیس 
کمیسیون اقتصادی دیگر بار به کمیسیون ارجاع 

داده شده است.«
معطلی بسته مذکور در هیئت دولت در حالیست 
که وزیر صمت بارها و از تریبون های مختلف اعلام 
کرده که تاب آوری صنایع به اتمام رسیده و شاید 
عمر صنعت به برنامه هــای بلندمدتی که مد نظر 
مجلس و دولت است قد ندهد. اتابک تاکید کرده که 
»بررسی وضعیت شرکت های بورسی نشان می دهد 
که درصد سود تمام تولیدکنندگان نسبت به سال 
گذشته نصف شده اســت. این شرایط یعنی اینکه 

باید مراقب بنگاه ها باشــیم چراکه شرکت ها دیگر 
تاب آوری ندارند.«

وزیر صمت با بیان اینکه فشاری که به صنایع وارد 
می شــود بیش از تاب آوری آنهاست. باید راه کوتاه 
مدت برای حل مشــکل صنایع در نظــر بگیریم، 
تصریح کرده که »ما نمی گوییــم که برای جبران 
هزینه های تحمیل شده به صنعت مشوق داده شود 
بلکه می گوئیم هزینه هایی که صنایع باید بپردازند 
به تعویق بیفتد تا در این فاصله واحدها توان تقویت 

خود را داشته باشند.«
بر اساس این گزارش با وجود تمام تأکیدات اتابک به 
عنوان متولی صنایع کشور، با این حال بسته حمایت 
از واحدهــای صنعتی همچنــان در دولت مانده و 
مشخص نیست چه زمانی ابلاغ شود و به اجرا برسد.

گفتنی است در سال ۹۰ مجلس در ماده ۲۵ قانون 
بهبود مستمر محیط کسب و کار مصوب کرد که در 
زمان کمبود برق، گاز یا خدمات مخابرات، واحدهای 
تولیدی، صنعتی و کشاورزی نباید در اولویت قطع 
این خدمات قرار داشته باشند و شرکت های عرضه 
کننده موظفند هنگام عقد قــرارداد با واحدهای 
تولیدی اعم از صنعتی، کشاورزی و خدماتی، وجه 
التزام قطع برق یا گاز یا خدمات مخابرات را در متن 

قرارداد پیش بینی کنند.
از ســویی دیگر نیز طبق این قانون، هرگاه دولت 
به دلیــل کمبودهــای مقطعی به شــرکت های 
عرضه کننده برق یا گاز یا مخابرات دســتور دهد، 
به طور موقت جریان برق یا گاز یا خدمات مخابراتی 
واحدهای تولیدی متعلق به شرکت های خصوصی 
و تعاونی را قطع کنند، موظف اســت نحوه جبران 
خسارت های وارده به این شرکت ها ناشی از تصمیم 

فوق را نیز تعیین و اعلام کند.

خسارت تولید از ناترازی انرژی قابل اندازه گیری نیست

صنایع چشم انتظار بسته حمایتی دولت

بخشــودگی جرائم مالیاتی به 
مناسبت دهه فجر

به مناسبت فرا رسیدن دهه مبارک فجر و تکریم 
مودیان مالیاتی با رعایت مقررات جرائم مالیاتی 
بخشیده می شود. به مناســبت فرا رسیدن دهه 
مبارک فجر و تکریم مودیــان محترم مالیاتی با 
رعایت مقررات مــاده ۱۹۱ قانــون مالیات های 
مستقیم، اختیار بخشودگی جرایم قابل بخشش 
موضوع قوانین مالیات های مســتقیم و مالیات 
بر ارزش افزوده هر ســال / دوره بــرای مؤدیانی 
که نســبت بــه پرداخت بدهی ســال یــا دوره 
مربوط تا تاریــخ ۱۴۰۳٫۱۱٫۲۹ اقدام نمایند، در 
خصوص اشــخاص حقیقی تا سقف پنج میلیارد 
)۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال و در مورد اشــخاص 
حقوقی تا سقف بیست میلیارد ۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال به مدیران کل امور مالیاتی تفویض می گردد. 
بخشــودگی جرایم موضوع این بند فارغ از زمان 
پرداخت بدهی مالیات و عوارض هر ســال دوره 
می باشد و پرداخت بدهی قبل از ابلاغ این تفویض 
اختیار مانع اعمال بخشودگی جرایم قابل بخشش 
نخواهد بود. تمام یا قسمتی از تفویض اختیار مذکور 
در چارچوب تعیین شــده به معاونان مدیر کل و 
روسای ادارات امور مالیاتی قابل تفویض خواهد بود.

افزایــش آمادگــی ۴۰۰ واحــد 
نیروگاهی برای تابستان 

معاون راهبری تولید شــرکت بــرق حرارتی در 
خصوص آخرین جزئیات تعمیــرات نیروگاهی 
نکاتی را مطرح کرد. ناصر اسکندری معاون راهبری 
تولید شرکت برق حرارتی در گفت و گو با باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: در نیمه دوم امسال برنامه 
تعمیرات ۴۰۰ واحد نیروگاهی کشور برای افزایش 
آمادگی تولید برق این واحد ها در پیک تابستان 

سال آینده آغاز و اجرایی شده است.
اســکندری با اشــاره به اینکه برنامه تعمیرات و 
آماده ســازی نیروگاه های حرارتی کشــور برای 
۷۳۲ واحد نیروگاهی در حال انجام است، گفت: 
از نیمه دوم امســال به منظور تامین برق پایدار 
پیک تابســتان ســال آینده افزون بر ۱۰۷ هزار 
مگاوات برنامه تعمیراتی برای در دستور کار قرار 

گرفته است.
او با بیان اینکه تاکنون ۵۸ هزار مگاوات از این برنامه 
آغاز شده است، ادامه داد: با توجه به ظرفیت نامی 
۷۶ هزار مگاواتــی نیروگاه های حرارتی، برخی از 
نیروگاه ها و واحد های تولید برق آنها در مدت زمان 
اجرای فصل تعمیرات نیروگاه ها )ابتدای مهرماه 
تا اردیبهشت سال آینده( بیش از یک نوبت مورد 

تعمیر و بازدید قرار می گیرند.
اسکندری با اشاره به پیشرفت ۵۴ درصدی برنامه 
تعمیرات نیروگاه های حرارتی برای پیک تابستان 
سال ۱۴۰۴، اضافه کرد: در تلاشیم با تامین منابع 
مالی لازم و تهیه قطعات و تجهیــزات ضروری، 
بتوانیم با اتمام به موقع برنامه های یاد شده تمامی 
واحد های نیروگاهی را با آمادگی کامل برای تامین 
برق پایدار روز های اوج مصرف برق کشور در اختیار 

داشته باشیم.

طرح جهش تولید برنج کلید خورد
طرح پنج ســاله جهش تولید برنج با مشــارکت 
معاونت امور زراعت، ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 
و سازمان های جهادکشاورزی سه استان شمالی 
کشــور کلید خورد. معاون امور زراعت در دومین 
نشست هماهنگی طرح جهش تولید برنج گفت: 
از امروز بسترســازی و فراهم آوردن مقدمات کار 
برای اجرای فاز نخست طرح جهش تولید برنج به 
صورت پایلوت در استان های گیلان، مازندران و 

بخش هایی از گلستان آغاز می شود.
علیرضا مهاجر با بیان اینکه مرحله نخســت این 
طرح در سطح ۲۵۰۰ هکتار در سال آینده به اجرا 
گذاشته می شــود، ادامه داد: طرح جهش تولید 
برنج به صورت آزمایشی در هر یک از استان های 
گیلان و مازندران در سطح هزار هکتار و در استان 
 گلســتان در ســطح ۵۰۰ هکتار هدف گذاری 

شده است.
مهاجر پیش بینی کرد؛ در سال نخست این طرح در 
سال آینده ۱۴ هزار و ۳۸۰ تن شلتوک و ۸۶۲۸ تن 
برنج سفید بدست آید. وی تهیه بذر، تغذیه مناسب 
و مبارزه با آفات، بیماری ها و علف های هرز را سه 
اصل مهم در اجرای طرح جهش تولید برنج عنوان 
کرد و موضوع کم آبیاری و کاهش مصرف آب در 

شالیزار ها را با اهمیت خواند.
معاون وزیر جهادکشاورزی تصریح کرد: با سه عامل 
بذر مناسب، تغذیه و مبارزه با آفات، بیماری ها و 
علف های هرز می توان ۳۰ تــا ۵۰ درصد میزان 
عملکرد در شــالیزار های برنج را در واحد سطح 

افزایش داد.
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در حالی که بسیاری از مسئولان اعلام می کنند؛ 
"به دلیل عدم کفایت دســتمزد با کمبود نیرو در 
بازار کار مواجه هستیم.", مشــاهده می شود که 
یکی دیگر از آسیب های بازار کار رشد قراردادهای 

کوتاه مدت در سایه بی توجهی مسئولان است.
به گزارش تســنیم، در ســال های اخیر، افزایش 
قراردادهای کوتاه مدت در بازار کار ایران به یکی 
از دغدغه های اصلی جامعه کارگری تبدیل شده 
است. این نوع قراردادها، که به طور موقت و برای 
مدت زمان محــدود منعقد می شــوند، تأثیرات 
قابل توجهی بر امنیت شــغلی و کیفیت زندگی 

کارگران داشته اند.
بر اســاس آمارهای موجود، بیــش از ۹۶درصد 
قراردادهای کاری در ایران به صورت موقت هستند، 
این وضعیت حتی در مشــاغلی با ماهیت مستمر 
نیز مشاهده می شود که نشان دهنده عدم اجرای 
صحیح قوانین کار در تفکیک بین کارهای دائم و 

موقت است.
قراردادهای کوتاه مدت پیامدهای منفی متعددی 
برای کارگــران به همراه دارند، کارگــران با عدم 
اطمینان از تمدید قرارداد خود مواجه هستند که 
این امر می تواند به اســترس و نگرانی های مداوم 
منجر شود، از سوی دیگر عدم دسترسی به مزایا 
از دیگر پیامدهای منفی قراردادهای موقت است. 
بســیاری از این قراردادها شــامل مزایای قانونی 
مانند بیمه های اجتماعی، سنوات و مرخصی های 

استحقاقی نمی شوند. نبود امنیت شغلی می تواند 
تعهد و انگیزه کارگران را کاهش دهد و در نتیجه 

بهره وری آن ها را تحت تأثیر قرار دهد.
در زمان حاضــر یکی از معضــلات جدید در این 
حوزه, قراردادهای ســفیدامضا و زیرپله ای است، 
در این نوع قراردادها، کارگران بدون داشتن حق 
اعتراض، مجبور به امضای قراردادهایی می شوند 
که در آن ها حقوق و مزایای قانونی نادیده گرفته 
می شود، این مسئله به ویژه بین زنان کارگر بیشتر 

مشاهده می شود.
در حالی که بسیاری از مسئولان اعلام می کنند؛ 
"به دلیل عدم کفایت دســتمزد با کمبود نیرو در 
بازار کار مواجه هستیم.", مشــاهده می شود که 
یکی دیگر از آسیب های بازار کار رشد قراردادهای 

کوتاه مدت در سایه بی توجهی مسئولان است.
محمدرضا تاجیک، نماینده مجمع عالی نمایندگان 
کارگری در شورای عالی کار در گفت وگو با تسنیم، 
با اشاره به اینکه یکی از مشکلات اصلی کارگران 
کنار بحث معیشــت و کاهش شدید قدرت خرید 
نبود امنیت شغلی اســت، گفت: در شرایطی که 
کارگران به فردای آینده کاری خود هیچ اطمینانی 
ندارند, چگونــه می توانند انگیزه خــود را برای 
بهره وری بیشــتر افزایش دهند. اجــرای قانون 
اساســی یکی از خواســته های اصلــی کارگران 
اســت، در رأس امور اجرای اصول ۴۳،۲۹،۳۳ را 
قرار دهنــد، برای جامعه اجــرای اصل ۴۳ قانون 

اساســی بزرگتریــن آرزو اســت. وی ادامه داد: 
مســکن و آموزش رایگان برای جامعه کارگری 
مهم اســت. جامعه کارگری جمعیــت زیادی را 
شامل می شود. زمانی که قانون اساسی به درستی 
 اجرا شــود, وضعیت زندگــی و رفــاه کارگران 

هم بهبود می یابد.
تاجیک با بیان اینکه "آرزوی ما این است که حقوق 
کارگران با توجه به هزینه های زندگی آنها تعیین 
شود." گفت: با توجه به تورم هایی که همواره اعلام 
شد و به اعتقاد صاحب نظران با تورم واقعی زندگی 
مردم فاصله داشــته است, دســتمزد با واقعیت 
زندگی کارگران فاصله دارد، تورمی برای کارگران 

ملاک است که آن را لمس کنند.
وی گفت: امنیت شغلی کارگران هم باید با اصلاح 
تبصره ۲ ماده ۷ تأمین شود، برخی از موارد قانون 
کار هم اجرا نمی شود، بعضی از موارد قانون کار هم 
ضمانت اجرایی ندارد، متأســفانه در زمان حاضر 
بیش از ۹۵ درصد قراردادهای کار موقت اســت 
که با اصلاح تبصره ۲ ماده ۷ می تواند درست شود. 
یکی از ظلم هایی که به کارگران می شود مرتبط 
با شرکت های پیمانکاری است، در این شرکت ها 
زحمت را کارگران می کشــند ولــی پیمانکاران 

استفاده می کنند.
به گزارش تســنیم, برای بهبود وضعیت امنیت 
شــغلی کارگران و کاهش مشــکلات ناشــی از 
قراردادهــای کوتاه مدت، مــواردی مانند اصلاح 

قوانیــن کار, نظارت و بازرســی مؤثــر, تقویت 
تشــکل های کارگری می تواند راهگشا باشد. در 
اصلاح قوانین کار می توان گفت بازنگری در قوانین 
کار و تعیین دقیق تر ماهیت مشــاغل مستمر و 
غیرمستمر می تواند از سوءاستفاده های احتمالی 
جلوگیری کند. افزایش نظارت ها و بازرسی های 
دوره ای توســط نهادهای مســئول می تواند به 
شناسایی و برخورد با تخلفات کارفرمایان کمک 
کند. حمایت از تشــکیل و فعالیت تشــکل های 
کارگری می تواند بــه افزایش قــدرت چانه زنی 

کارگران و دفاع از حقوق آن ها منجر شود.
از سوی دیگر گسترش قراردادهای کوتاه مدت و 
موقت در بازار کار ایران، امنیت شغلی کارگران را 
به شدت تحت تأثیر قرار داده است، ضروری است با 
اصلاح قوانین، افزایش نظارت ها و حمایت از حقوق 
کارگران، به بهبود این وضعیت پرداخته شــود تا 
کارگران بتوانند با اطمینان و انگیزه بیشــتری به 

فعالیت های خود ادامه دهند.
بسیاری از کارشناسان بازار کار معتقد هستند در 
شرایط فعلی که شاهد رشــد قراردادهای موقت 
هستیم, قراردادهای ســفیدامضاء در بنگاه های 
کوچک و خرد افزایش یافته است و در واحدهای 
زیرپله ای توافقات اجباری برای عدم اجرای قانون 
در تمامی بخش ها از جمله حداقل دستمزد صورت 
می گیرد؛ بنابراین قانــون کار باید به نفع کارگران 

قرارداد موقت اصلاح شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ایجاد و توســعه 
شهرک های و نواحی صنعتی تخصصی با توجه به طرح 
دریا محور بودن در کنار آب های ساحلی آغاز شده و 
برداشت ژئو فیزیک از مناطق اطراف هم در برنامه قرار 
گرفته است؛ در همین رابطه ۹۲۵ واحد غیرفعال وارد 

چرخه تولید شده است.
به گزارش وزارت صمت، شورای معاونین وزارت صمت 
سیزدهم بهمن ماه با حضور محمدرضا عارف معاون اول 
رئیس جمهور و با موضوع طرح مسایل در حوزه صنعت، 

معدن و تجارت تشکیل جلسه داد.
سیدمحمد اتابک وزیر صمت در این جلسه که در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، ضمن ارائه گزارش 
سرفصل عملکرد معاونت ها، ناترازی انرژی را از مسائل 
مهم پیش روی تولید عنوان کرد و گفت: با وجود مشکل 
ناترازی انرژی با همت تولیدکنندگان و فعالان صنعت و 
معدن تا حد امکان از کمبود محصول در بازار پیشگیری 
شده است. وی در همین رابطه با ارایه گزارشی از ایجاد 
محدودیت در تحویل گاز به واحدهای فولادی افزود: در 
برخی مقاطع سهمیه واحدها کاهش یافته و این کمبود 

بر رکورد تولید در صنعت فولاد تاثیر داشته است.
وزیر صمت کاهش رشد صنایع معدنی را تاثیر ناترازی 
انرژی بر صنایع دانســت و تاکید کرد: در کاتد مس و 
آلومینا تولید افزایش یافته و فولاد و سیمان و کنستانتره 
زغالسنگ، روند کاهشــی داشــته اند. وی رشد ۱۱ 
درصدی تجارت در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
را امیدوار کننده خواند و افزود: میزان صادرات در صنایع 
معدنی ۹،۸ میلیارد دلار و پتروشیمی ۲۲ میلیارد دلار و 

جمع صادرات غیر نفتی ما رقمی معادل ۴۳.۱ میلیارد 
دلار است و رسد ۱۱ درصدی را داشته است.

اتابک از ترمیم ساختار وزارت صمت به عنوان دیگر اقدام 
اثرگذار یاد کرد و ادامه داد: در شروع دولت چهاردهم با 
ساختاری ناقص و موازی مواجه شدیم و در گام نخست 
با ترمیم آن برای ایجاد پیوند در ارکان تشــکیلاتی، 
حلقه های گسســته برای ایجاد یک وزارت واحد در 

مدیریت کلان صنعت، معدن و تجارت بازسازی شد.
وی اضافه کرد: از دیگــر اقدامات، تدوین پیش نویس 
سند سیاست های راهبردی صنعتی بود که تاکنون 
پیشرفت قابل توجهی داشته و آنچه که قبلاً انجام شده 
و مورد وفاق جمعی است، در دستور کار قرار گرفته و 

نقایص با راهکارهای جامع جایگزین شده است.
وزیــر صمــت، از تامین مالــی طرح های پیشــران 
با هماهنگــی بانک مرکزی گفت و افــزود: این طرح 
در جریــان اســت و طبــق گزارش ها از پیشــرفت 
خوبی برخــوردار بوده اســت. وی موضوع اســقاط 
خودروهــای فرســوده و افزایــش ۴۰۰ درصــدی 
 آن را از نقــاط قــوت برنامه هــای وزارت صمــت 

عنوان کرد.
اتابک تامین خودروی جانبازان را که پیش از این زمان برَ 
و در برخی دوره ها متوقف شده بود را از دیگر کارهای 
مثبت صورت گرفته در دولت چهاردهم برشــمرد و 
خاطرنشــان کرد: اقدامــات و هماهنگی های لازم با 
بخش های مختلف و دستگاه های اجرایی صورت گرفت 
که در نهایت به افزایش عملکــرد مجموعه در تامین 

خودرو این عزیزان منجر شد.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: ضعف نظارت، تدبیر 
دولت و مدیریت ناصحیح سبب شد بخش قابل توجهی 
از واگذاری ها نه تنها سطح اشتغال و تولید را حفظ نکند، 

بلکه به کاهش تولید و دامن زده و به بیکاری منجر شود.
محمد خوش چهره در گفتگو با مهر با اشاره به وضعیت 
خصوصی در گذشته گفت: ابلاغ سیاست های اصل ۴۴ 
قانون اساسی و البته اجرای آن با وجود برخی اما و اگرهای 

موجود، یک ضرورت زمانی بود.
وی ادامه داد: اشکال اقتصاد ایران این است که با وجود 
آنکه ضریب مالکیت و ثروت را ملاک قرار می دهند ولی 
از نظر حجم اقتصاد و ثروت متفاوت است. اشکال اقتصاد 
ایران در درجه اول دولتی بودنش نیست بلکه دولت در 
بخش هایی که باید حضور داشته باشد مثل مسکن، حمل 
و نقل عمومی و ورزش نقش کمرنگی دارد و در مقابل در 
بخش های که نباید باشد مثل واردات و تجارت، حضور 

بسیار پررنگی از خود نشان می دهد.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: قانون اساسی به صراحت 
تأمین مسکن را وظیفه دولت دانسته است. در کشور نئو 
لیبرالیستی مالزی و سنگاپور، بیش از ۷۰ درصد بخش 
مسکن در دست دولت است یعنی سهم دولت در تأمین 
مسکن ۷۰ درصد است ولی در ایران که قانون اساسی 
وظیفه تأمین مسکن را به عهده دولت نهاده است، سهم 
دولت زیر سه درصد است؛ بنابراین اینکه گفته می شود 
دولت در امر مسکن فعال شود این نیست که صرفاً وامی 

داده و بعد رها شود.
خوش چهره همچنین به علل ناموفــق بودن برخی از 
واگذاری ها اشاره و اظهار کرد: بســیاری از واگذاری ها 

در کشــور به دلیل ضعف در مدیریت و نظارت ناموفق 
بوده اســت و دلیل اینکه بخش خصوصی ضعیف نگه 
داشته شده و توان مقابله ندارد این نیست که خصوصی 
ســازی زمین خورده است، بلکه بخشــی که فرصت 
 طلبی کرده ســبب زمین خوردن خصوصی ســازی 

شده است.
وی تصریح کرد: بســیاری از خصوصی سازی هایی که 
رخ داده صرفاً واگذاری بوده اســت؛ زیرا نه تنها سطح 
تولید و اشتغال را حفظ نکرده بلکه بسیاری از کارگاه ها 
و کارخانه ها را دچار مشکل کرده است. به عنوان مثال، 
قیمت یک کارخانه تولیدی به ثمن بخس فروخته شده و 
بخش قابل توجهی از آن به جای استمرار تولید، استفاده 

از یک فرصت بوده است.
خوش چهره افزود: مثلاً زمین کارخانه ای از خود کارخانه 
با ارزش تر بوده و با این بهانه که پس از واگذاری بشود آن 
را به یک کارخانه با کاربری دیگر تبدیل کرد واگذار شده 
است؛ درحالی که این ضعف نظارت، تدبیر و مدیریت بوده 
که سبب شده بخش قابل توجهی از واگذاری ها نه تنها 
سطح اشتغال و تولید را حفظ نکند، بلکه به کاهش تولید 

و دامن زدن بیکاری منجر شود.
به گفته ایــن اقتصاد دان مبانی نظری نشــان داده که 
اگر رشد اقتصادی با توزیع عادلانه ثروت همراه نباشد، 
ره آوردش بهبود سطح زندگی یا رفاه مردم نخواهد بود. 
اگر هدف استراتژیک دولت ها ارتقای سطح رفاه و درآمد، 
اشتغال و بهبود زندگی مردم است، باید در کنار توزیع 
عادلانه ثروت، رشد اقتصادی را هم مد نظر قرار بدهند؛ 

زیرا یکی بدون دیگری کارکردی ندارد.

اجرای قانون اساسی دغدغه اصلی است

رشد قراردادهای سفیدامضا و زیرپله ای کارگران

سه عامل شکست خصوصی سازی در گذشته ایجاد شهرک های صنعتی دریامحور 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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نائب رئیس شورای ملی زعفران ایران گفت: افزایش 
۲۰ تا ۲۵ درصدی قیمت زعفران در کشــور به این 
دلیل است که زعفران کاران دیگر همه محصول خود 
را در فصل برداشت نمی فروشند و الگوی عرضه خود 
را تغییر داده اند. غلامرضا میری، نائب رئیس شورای 
ملی زعفران ایران در گفت وگو با ایلنا درباره افزایش 
قیمت زعفران گفــت: افزایــش ۲۰ درصدی تا ۲۵ 
درصدی قیمت زعفران از حدود دو هفته گذشته به 
این دلیل اتفاق افتاده که الگوی فروش این کالا توسط 
کشاورزان در سال جاری نسبت به سال های پیشین 
تغییر کرده اســت؛ دو ماه پیش، همزمان با برداشت 
زعفران در کشور و اوج عرضه آن کشاورزان در سال 
جاری برخلاف سال های پیش تمام بار خود را به یک 
باره به فروش نرساندند و تنها به اندازه نیاز، محصول 

خود را در بازار عرضه و باقی را ذخیره کردند.
وی ادامه داد: حالا و پــس از دو ماه با کاهش عرضه 
زعفران در بازار و در حالی کــه تقاضا برای آن وجود 
دارد قیمت ها افزایش یافته و در واقع این قیمت، نرخ 
واقعی است و کشاورزان این گونه مانع از عرضه بی رویه 
زعفران در بازار شده اند و شرایطی را فراهم آورده اند که 
عرضه و تقاضا قیمت را تعیین کند و تجربه نشان داده 
که با این روش سود حاصل از کشت محصول نصیب 
خود کشاورز می شــود نه دلالان. زعفران کاران این 

موضوع را دریافته اند که ملزم به عرضه همه محصول 
خود در فصل برداشت نیستند و در تمام فصول سال 

تقاضا برای محصول آنها وجود دارد.
وی در تشــریح قیمت های کنونی زعفران توضیح 
داد: در حال حاضر زعفران دسته که پیش از این ۶۷ 
میلیون تومان در هر کیلو قیمت داشــت اکنون هر 
کیلو ۷۰ میلیون تا ۸۱ میلیون تومان توسط کشاورز 
فروخته می شود، قیمت زعفران پوشال از ۷۴ میلیون 
تومان در هر کیلو به ۹۵ میلیون تومان و نگین زعفران 
از ۸۰ میلیون تا ۸۴ میلیون تومان در هر کیلو به ۱۰۰ 

میلیون تا ۱۰۵ میلیون تومان افزایش یافته است.
میری در ادامه از کاهش صادرات زعفران در ۹ ماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه ســال پیش خبر داد و 
گفت: صادرات زعفران در هفت ماهه نخست امسال 
اوضاع مطلوبی نداشــت و حجم آن نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته ۴۸ درصد افت کرده بود اما در 
ماه های هشتم و نهم سال صادرات به یک باره رشد 
چشــمگیری پیدا کرد و حجم صادرات در ۹ ماهه 
ابتدایی سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۸ درصد کاهش پیدا کرده است. وی خاطرنشان کرد: 
امیدواریم تا پایان سال صادرات زعفران کشور نسبت 
به سال گذشته افزایش یابد چنانچه تولید کشور در 

سال جاری نسبت به سال گذشته بیشتر شده است.

مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
ایران گفت: رشــد ۹۷۹۵ درصدی تجارت ایران و 
عربستان در سال جاری نســبت به سال گذشته 
حاصل ازسرگیری سفرهای حج عمره ایرانی ها از 

سال گذشته است.
عبدالامیر ربیهاوی، مدیرکل دفتر غرب آســیای 
سازمان توسعه تجارت ایران در گفت وگو با ایلنا در 
تشریح آنچه به  رشد ۹۷۹۵ درصدی تجارت ایران 
و عربستان در ۹ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته گفت: این میزان از رشد تجارت ایران 
و عربستان حاصل ازسرگیری سفرهای حج عمره 
ایرانی ها به عربستان است و این حجم از افزایش 
تجارت از طریق حجاج انجام شــده است، از سال 
گذشته سفرهای حج عمره ایرانی ها پس از چند 

سال مســتمر توقف به دلیل قطع روابط ایران و 
عربستان از سر گرفته شده و بیشتر کالاهایی که 
حجاج ایرانی به عربستان می برند، شامل خشکبار 

به ویژه پسته، فرش و تابلو فرش می شود.  
وی افزود: این کالاها در گمرک اظهار می شــود و 
رشد ۹۷۹۵ صادرات براســاس آمار گمرک اعلام 
شــده اســت، حتی احتمالا کاروان های حجاج 
کالاهایی را به عنــوان نیازمندی غذایی با خود به 
عربستان برده باشند و این اقلام جزء کالای تجاری 
محسوب شده و افزایش یادشده در صادرات کالا از 

ایران به عربستان را رقم زده باشد.
ربیهاوی خاطرنشــان کرد: وقتی یک مسافر حج 
کارت بازرگانی داشته باشــد مجاز است کالا را به 

عنوان کالای تجاری از کشور خارج کند.

معاون اول رئیس جمهــور، برای هم 
اندیشی و گفتگوی صمیمانه با وزیر و 
معاونان وزارت صمت به وزارتخانه ای 
رفت که آن را  » دولت کوچک« نامید 
و از آنکه وزیــری باتجربه در راس آن 

است تقدیر کرد.
به گزارش ایلنا، در این نشست صمیمانه 
کــه در طبقــه دهــم وزارت صمت 
برگزارشد، عارف بعد از آنکه  وزیر صمت 
و معاونان وزارتخانه، گزارش ها و نظرات 
کارشناســانه خــود را در حوزه های 
مختلف صنعــت، معــدن، تجارت، 
توسعه صادرات و اصلاحات ساختاری 
بیان کردند، با تبریک اعیاد شعبانیه 
و دهه فجر و تشکر از مهندس اتابک  
و معاونان این وزارتخانه گفت: وزارت 
صمت در اصل ســه وزارتخانه در یک 
وزارتخانه است  و بسیار خوشحالم که 
مدیر با تجربه ای در رأس آن قرار گرفته 
که به خوبی بر این حوزه ها اشراف دارد.

عارف در این نشســت بعد از شنیدن 
گزارش هــای مربوط به مشــکلات 
مربوط به ناترازی در سه حوزه صنعت، 
معدن و تجارت ، عدم النفع و کاهش 
تولیدات در برخــی حوزه ها از جمله 
فولاد، سیمان و خودرو و درعین حال 
آمارهای مربوط به رشد تولیدات در 
برخی حوزه های دیگر و نیز رشــد 
صادرات افزود: در ماه های گذشته در 
»دولت وفاق« روند رشد بسیار خوب 
بوده است و به عنوان عضو کوچکی از 
کابینه، در دهه فجر شهادت می دهم 
که وفاقی که رئیس جمهور آن را اعلام 

کرده اند به حد اعلا ادامه یافته است.
عارف با نامیدن وزارت صمت با عنوان 
دولت کوچک گفت: ایــن وزارتخانه، 
به عنوان »پیشــران توسعه« ظرفیت 
بی نظیری برای ایجاد رشد دارد و حتی 
معتقدیم که کمبودهای رشد در سایر 
حوزه ها را می تــوان  با تلاش در حوزه 
های صنعت و معدن  جبران کرد ، البته 
متأسفانه رشد مثبت صنعت، در سال 
های اخیر کاهش یافته بود ولی مطمئنم 
در این فضای صمیمانه و با  حضور شما 
که بهترین نیروهای این حوزه هستید 
، به رشــد مطلوب خواهیم رســید و 
خروجی ها نشانگرعملکرد خوب شما 

بر طبق برنامه هفتم پیشرفت است.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه بعد از 
شنیدن درخواست های وزیر و معاونان 
برای پشتیبانی از بخش صنعت و معدن 
در شرایط قطعی برق و گاز و کاهش 
تولید در برخی حــوزه ها گفت:  می 
دانیم که عدم النفعی که بخاطر ناترازی 
انرژی وجود دارد چه مشکلاتی را برای 
صنعــت و معدن پیــش آورده و چه  
فشارهایی را وارد کرده است  اما ضمن 
آنکه متعهد به تامین  انرژی  این حوزه 
ها هستیم برای حمایت هم آماده ایم ، 
خوشبختانه رئیس جمهور فوق العاده 
در این زمینه دغدغه مند هستند و برای 
آن وقت گذاشته اند و در اکثر جلسات 
مشارکت کرده اند که پیام روشن آن 
این اســت که » این مسائل باید حل 
شود« و خوشــبختانه  دستاوردهای 

خوبی در این زمینه داشتیم .

انجمــن صنایع لبنــی در 
واکنــش بــه گرانــی های 
اخیــر قیمــت لبنیــات با 
صــدور اطلاعیــه ای اعلام 
کرد:شــرکت های لبنی به 
استناد دســتورالعمل قیمت گذاری محصولات تولید 
داخل به صورت تدریجی نســبت بــه افزایش قیمت 
اقدام کرده اند. به گزارش تسنیم انجمن صنایع لبنی با 
صدور اطلاعیه ای در واکنش به گرانی های اخیر قیمت 
محصولات لبنی اعلام کرد که قیمت محصولات تنظیم 
بازاری تغییری نکرده است و  درباره افزایش قیمت سایر 
محصولات لبنی نیز گفت: شرکت های لبنی به استناد 
دستورالعمل قیمت گذاری محصولات تولید داخل به 

صورت تدریجی نسبت به افزایش قیمت اقدام کرده اند.
مشــروح این اطلاعیه به این شرح اســت. انجمن صنایع 
فرآورده های لبنی در پاسخ به شبهاتی که در روزهای اخیر 
درباره افزایش قیمت لبنیات در رسانه ها منتشر شده است 
توضیحاتی را به منظور آگاهی عموم جامعه از روند افزایش 
قیمت لبنیات در ماه های گذشته و دلایل آن ارائه کرده است :

۱- در ارتباط با ۴ محصول شیر کم چرب نایلونی، شیر 
 ، D کم چرب بطری، شیر کم چرب غنی شده با ویتامین
ماست کم چرب ۲ و ۲/۵ کیلویی و پنیر نسبتا چرب ۴۰۰ 
گرمی هیچ افزایش قیمتی با توجه به قیمت توافقی با 
سازمان حمایت و مندرج در سامانه ۱۲۴ وجود نداشته 
اســت. ۲- در ارتباط با سایر محصولات، پس از افزایش 
قیمت شیر خام در اول مهر ماه سال جاری، شرکت های 
لبنی به استناد دستورالعمل قیمت گذاری محصولات 
تولید داخل به صورت تدریجی نسبت به افزایش قیمت 
اقدام کرده اند. گزارش مرکز آمار ایران نرخ افزایش یکساله 
لبنیات منتهی به  دی ماه سال جاری )۱۴۰3( را ۲۰/۶ 

درصد و تورم نقطه ای را ۲۲/۱ درصد نشان می دهد.
تورم ماهیانه گروه محصولات لبنی به  استناد گزارش 
های مرکز آمار به ترتیب در مهر ماه ۴/۷ درصد ، آبان ۴/۷ 
درصد ، آذر ۲/۵ درصد و دی ماه ۱/۹ درصد و در مجموع 
۱3/۸ درصد را نشان می دهد که نشانگر افزایش قیمت 

تدریجی محصولات لبنی در این چهارماه شده است.
ضمنا در ۴ ماه مذکور علاوه بر افزایش قیمت شیر خام 
به مقدار ۲۰ درصد با اثربخشی ۱۴ درصدی در قیمت 
تمام شده محصولات لبنی و افزایش نرخ مصوب  هر دهم 
درصد چربی از ۲۰۰۰ ریال به 3۰۰۰ ریال و تغییر آن در 

بازار از ۲3۰۰ ریال به ۴۰۰۰ ریال متاثر از افزایش میزان 
صادرات و افزایش قیمت جهانی خامه و کره مواجه بوده 
ایم که منجر به افزایش قیمت خامه و کره بسته بندی 
گردیده است. همچنین  شاهد افزایش قیمت محصولات 

پتروشیمی و ارز مبادله ای نیز هستیم.
در ۴ ماه اخیر قیمت پایه معاملاتی مواد پتروشیمی در 
 PET ، ۸۲۱ ۲۵ درصد PET بورس به ترتیب  برای مواد
۷۸۱  3۰ درصد، پلی استایرن مقاوم 33 درصد، پلی اتیلن 
 ۵۶  ۵۵۲R بادی ۰۰3۵ معادل 3۲ درصد، پلی پروپلین
درصد ، پلی پروپیلن Z3۰S  ۴۹ درصد افزایش داشته 
است که با توجه به افزایش قیمت اقلام فوق و نقش ۱۵ 
درصدی آن در قیمت تمام شده اثر متوسط حداقل ۵ 

درصدی در افزایش قیمت تمام شده داشته است.
همچنین جایگزینی ارز مبادلاتی به جای ارز نیمایی در 
قیمت سایر اقلام افزودنی مانند استارترها، پودر کاکائو 
و... افزایش قابل توجه قیمت تمام شده به همراه داشته 
است. لذا افزایش ۱۴ درصدی قیمت محصولات لبنی در 
۴ ماه اخیر در مقایسه با افزایش قیمت نهاده ها کاملا قابل 
توجیه است. صنعت لبنیات کشور علیرغم افزایش قیمت 
نهاده های وارده به صنعت و بــا توجه به کاهش قدرت 
خرید مردم و ســرانه مصرف، خود را موظف به کنترل 

قیمت محصولات لبنی بر اساس دستورالعمل صادره و 
قوانین جاری کشور می داند.

در همین رابطه سخنگوی دولت چهاردهم درباره گرانی  
صیفی جات گفت: بر اساس مذاکرات صورت گرفته باوزیر 
جهاد کشاورزی قیمت صیفی جات نرخ ها در حال کنترل 
است. فاطمه مهاجرانی اظهار داشت: حوزه کشاورزی با 
تمدن و پیشینه بشر رابطه دارد و به جهت راهبردی بودن 

این بخش در اهمیت کشورها جایگاه ویژه ای دارد.
وی با اینکه نوسان قیمتی در بخش کشاورزی با سفره 
مردم ارتباط مستقیم دارد، افزود: برای نمونه اگر قیمت  
در پتروشیمی ها نوســان پیدا کند، چندان مورد توجه 
عموم مردم نیست اما قیمت محصولات کشاورزی در بازار 

توسط مردم به طور مستقیم درک می شود.
مهاجرانی با اشــاره به مفهوم اعتماد در مدیریت گفت: 
اعتماد در حوزه اجتماعی و مدیریت ناشــی از قابلیت 
پیش بینی است و اگر دولت در شکل کلان خود اعم از 
قوه مجریه، مجلس رفتار قابل پیش  بینی نداشته باشد 
نمی توانیم اعتماد سازی کنیم. وی اضافه کرد: اعتماد 
دولت و بخش خصوصی باید منجر به اعتماد دولت و ملت 
شود. سخنگوی دولت چهاردهم با اشاره به گرانی اخیر 
صیفی جات گفت: وزیر جهاد کشاورزی درباره افزایش 
قیمت صیفیجات در چند هفته اخیر عنوان کرد، نرخ ها 
در حال کنترل است. مهاجرانی درباره اینکه گاهی افراد 
بیش از نیاز خود خرید می کنند، افزود: این موضوع به 
احساس روانی افراد باز می گردد که تصور می کنند شاید 
نتوانند در آینده همان محصولات را تهیه کنند؛ بنابراین 
اقدام به خرید بیش از نیاز خــود می کنند بنابراین اگر 
بخواهیم جلوی چنین رفتارهای موجی را بگیریم باید 
رفتار ما پیش بینی پذیر باشد. وی اظهار داشت: وقتی 
رفتار دولت غیر قابل پیش  بینی باشد به دنبال آن رفتار 
بخش خصوصی هم همین گونه خواهد بود. مهاجرانی 
گفت: تمام تلاش دولت چهاردهم این اســت که علاوه 

بر ایجاد ثبات احکام برنامه هفتم توسعه را اجرایی کند.
وی با بیان اینکه برای اجرا برنامه هفتم نیاز به منابع داریم 
افزود: البته همه چیز منابع مالی نیست، زیرا در برنامه  
های قبلی میزان توفیق حدود 3۰ درصد بود که نشان 
می دهد توافق دولت و مجلس باید در راســتای تحقق 

برنامه توسعه کشور افزایش یابد.
سخنگو دولت چهاردهم ادامه داد: احکام در حال اجرا باید 
منجر به تغییر در سفره مردم شود زیرا اگر آرام حرکت 
کنیم، دیگران به آرامی مــا حرکت نمی کنند و این امر 
فاصله ما را با دیگر کشورها بیشتر می کند بنابراین دولت 

تلاش دارد این فاصله کاهش یابد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ ها در حال کنترل است

لبنیات و صیفی جات رکورددار گرانی ها
افزایش ۲۵ درصدی قیمت زعفران 

پسته اصلی ترین کالای صادراتی به ریاض

 بازار ماه رمضان و شب عید را جدی بگیرید
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۴۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۰۲۲ مربوط به تقاضای آقای/خانم  اعظم ازادیان فرزند رضا 
در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ششدانگ ۱۵۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۹3/۲۲۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شرکت سهامی خاص طاهر قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۴ صفحه ۲۵۱( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
۲-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۴۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۰۲3 مربوط به تقاضای آقای/خانم  مهدی دل پاک فرزند 
محمود در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ششدانگ ۱۵۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۹3/۲۲۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شرکت سهامی خاص طاهر قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۴ صفحه ۲۵۱( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
3-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۴۸۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۰۲۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  سمیه دل پاک فرزند 
محمود در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ششدانگ ۱۵۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۹3/۲۲۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شرکت سهامی خاص طاهر قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۴ صفحه ۲۵۱( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
۴-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۴۹۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۰۲۴ مربوط به تقاضای آقای/خانم  فاطمه دل پاک فرزند 
محمود در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ششدانگ ۱۵۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۹3/۲۲۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شرکت سهامی خاص طاهر قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۴ صفحه ۲۵۱( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
۵-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۴۸۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۰۲۰ مربوط به تقاضای آقای/خانم  فهیمه دل پاک فرزند 
محمود در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ششدانگ ۱۵۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۹3/۲۲۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از شرکت سهامی خاص طاهر قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۴ صفحه ۲۵۱( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
۶-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۲۹۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۲۰۹۰ مربوط به تقاضای آقای/خانم  قدرت الله قربانی فرزند 
اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۶۷/۱۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹3۴/۵۱۲ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

)مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد رضا حاجی حسینی مسگر سند رسمی شماره 3۴۱۹۹ مورخ ۱3۵۶/۰3/۰۷ دفترخانه ۱۵ قم( )م الف: ۱۸۷۵۵۷۰(
۷-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۰33۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۷۸۴ مربوط به تقاضای آقای/خانم  فاطمه امیدی فرزند احمد 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ  ۱۷۵/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۶33 اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم )۱- سند صلح شماره ۱۱۲۷۲۰ مورخ ۱3۷۹/۱۰/۲۵ دفترخانه 3 قم بانظمام سهم الارث نسبت به بهای ثمنیه از عرصه و اعیان به موجب حصر 

وراثت شماره ۹۴۰۹۹۷۰۹3۸۸۰۰۹۸۹ مورخ ۱3۹۴/۱۰/۲۰ شورای حل اختلاف مجتمع شماره ۶ تهران( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(
۸-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱3۴3۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۴۹۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم  محمد تقی بندار فرزند 
حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  ۱۴۵ مترمربع پلاک شــماره ۹۵۲۵ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر 3۵۶ صفحه ۵۹3 خریداری به موجب سند رسمی شماره ۸۵۵۴۵ مورخ ۱3۷3/۱۲/۱۷ دفترخانه ۲۰ قم( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(

۹-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۲۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۲۴۲ مربوط به تقاضای آقای/خانم حامد پارسامقدم فرزند 
مصطفی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  ۵۵/۶۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۴۶/۱ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند 

رسمی شماره 3۶۹3 مورخ ۱3۹۰/۰۴/۰۸ دفترخانه ۱۱۲ قم( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(
۱۰-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۰۸۹۲۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۵۴۰ مربوط به تقاضای آقای/خانم علی جعفری فرزند 
غلامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  ۱۵۴ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۴۰/۱ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی شــماره ۱۴۰۲۲۰33۰۰۰۱۰۰3۲۹۶ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۶۲۲۹۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۱/3۱ 

دفترخانه ۲۶ قم( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(
۱۱-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۷۴۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۲۷۱ مربوط به تقاضای آقای/خانم لیلا رحمانی زاده فرزند  
محرم در سه دانگ مشاع  از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  ۷۹/۴۹ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۸۵/۲۷۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حبیب اله بیگدلی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 3۱۸ صفحه ۱۵۸( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(
۱۲-رأی شماره ۱۴۰3۶۰33۰۰۰۱۰۱۴۷۴۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰3۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱۲۷۰ مربوط به تقاضای آقای/خانم اکبر کیهانی فرید فرزند  
مطلبعلی در سه دانگ مشاع  از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  ۷۹/۴۹ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۸۵/۲۷۹ اصلی واقع در قم  بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم )مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حبیب اله بیگدلی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 3۱۸ صفحه ۱۵۸( )م الف: ۱۸۷۵۵۶۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 

قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان/کسب و کار(

نوبت اول: ۱۴۰3/۱۱/۱۵
نوبت دوم:3۰ /۱۴۰3/۱۱

رضا حسین خانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴۰3۶۰3۱۰۰۱۶۰۰۷۲3۱ هیات اول / دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / حجت اله ولی پور 
فرزند حشمت اله بشماره شناسنامه 3۹۶ صادره از محمود آباد در 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۲۸۰۶.۵۷ متر 
مربع پلاک ۲۶۴ فرعی از 3۲ اصلی واقع در بخش ۱۱ قریه آرمکلا 
خریداری مع الواسطه از مالک رســمی آقای / قنبرعلی اصفهانی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نماید بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰3/۱۰/3۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰3/۱۱/۱۵ 

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی ۱۸۶۶۷۵۱ 

آگهی ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در ثبت شرق اصفهان

در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و بر حسب ماده قانون مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر 
تایید انتقال عادی و یا سهم مفروزی متقاضی صادر 3 گردیده در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشود تا شخص یا اشخاصی که به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ 
اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض فرصت دارند نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی اقدام نمایند و اقدامات ثبت موکول به 
ارایه حکم قطعی دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به  دادگاه نخواهد بود 
۱- رای شماره ۱۴۰3۶۰3۰۲۰۲۷۰۱3۲۱۹ مورخ ۱۴۰3/۰۹/۱۰ احمد خدابنده 
شهرکی فرزند عبداله بشماره شناسنامه ۱۲۱۱ صادره از شهرکرد بشماره ملی 
۴۶۲۱۵۸۱۲۶۰ در ششــدانگ یکباب مغازه احداثی بر روی قسمتی از قطعه 
زمین پلاک ۱3 فرعی از اصلی ۴3 واقع در بخش ۱۸ ثبت اصفهان به مســاحت 
۲۵ متر مربع . خریداری مع الواسطه بصورت عادی از مالک رسمی عباس قنادیان 

فرزند حاج اسداله. 
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰3/۱۱/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰3/۱۱/3۰

مهدی صادقی وصفی
رییس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان

شناسه آگهی ۱۸۷۶۱۶۱

اگهی فقدان سند مالکیت
اقای رضا آذری برابر وکالتنامه شماره ۴۷۵3۹ مورخ ۱۴۰3/۰۵/۰۹ دفترخانه ۲3۲ 
رشت و تفویض وکالت شــماره ۴۷۵۹۱ مورخ ۱۴۰3/۰۵/۱۵ دفتر مزبور ، با ارائه دو 
برگ استشهادیه گواهی شده دفترخانه ۲3۲ رشت مدعی شده است که سند مالکیت 
ششــدانگ پلاک ثبتی فرعی ۲۱۷ از اصلی ۱۲۹۱ واقع در بخش ۲ رشت ذیل ثبت 
۱۵۷۸۸ صفحه ۲3۲ دفتر ۲/۱۹۶ به شماره ســریال ۸۱۵۵۰۱ الف/ ۸۹ به نام آقای 
علیگل حسن پور چیرانی صادر و تسلیم شده است و برابر سند شماره ۲3۸۹3۶ مورخ 
۱3۸۲/۰۴/۲۵ دفتر ۲3 رشت در رهن بانک ملی قرار دارد که به علت جابجایی مفقود 
شده است و نامبرده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا مراتب طبق ذیل 
ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میگردد تا چنانچه کسی ظرف مدت 
۱۰ روز از انتشار آگهی مدعی انجام معامله و یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد 
مراتب اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید و رسید 
دریافت نماید در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت المثنی وفق مقررات اقدام 
خواهد شد. ۱-برابرنامه 3۷ / ت.ش- ۴/۹۱/۲۵۰۹ به تاریخ ۱3۹۱/۰۲/۲۷ مدیر محترم 
اجرای احکام مدنی شورای حل اختلاف شهرستان رشت ۲- برابر نامه ۵/۹۱۱۷۶۵ به 
تاریخ ۱3۹۱/۱۲/۲۷ معاون محترم دادستان عمومی و انقلاب رشت تحت بازداشت 

است. غفار فرزانه- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک
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فناوری و 
اطلاعات

صعود ۱۴ پله ای پست ایران در توسعه پستی 
اتحادیه پستی جهانی )UPU( گزارش توسعه پستی )۲IPD( سال ۲۰۲۴ را منتشر کرد، 
براساس این گزارش ایران با ۱۴ پله صعود در جایگاه ۳۷ این اتحادیه قرار گرفته که این 
صعود حکایت از رشد ۲۸ درصدی دارد. به گزارش شرکت ملی پست، این گزارش نشان 
می دهد پست جمهوری اسلامی ایران با کسب امتیاز ۷۳.۲، موفق به دریافت رتبه ۳۷ از 
میان ۱۷۴ کشور شده است. این پیشرفت قابل توجه، موجب شده است پست ایران بالاتر 
از برخی از مجریان پستی منطقه از جمله هند، روسیه، قزاقستان، عربستان سعودی، مصر، 

امارات متحده عربی، قطر، عمان، ارمنستان و جمهوری آذربایجان قرار گیرد.
اتحادیه پستی جهانی، گزارش توسعه پستی)۲IPD( ســال ۲۰۲۴ را منتشر کرده که 
در آن وضعیت توسعه پستی کشــورهای عضو UPU بر اســاس چهار شاخص اصلی 
قابیلیت اطمینان Reliability، دسترســی Reach، ارتبــاط Relevance و تاب 
آوری Resilience مورد ارزیابی قرار گرفته است. این گزارش به بررسی نقاط ضعف و 
قوت مجریان منتخب پستی در ارایه خدمات با کیفیت می پردازد. تحلیل عملکرد آنها 
در زمینه های سرعت و قابل پیش بینی بودن، ســطح ارتباط با دیگر کشورها، موفقیت 
الگوهای کسب و کار و ظرفیت غلبه بر چالش های اقتصادی، اجتماعی، فناوری و محیطی از 
بخش های اصلی گزارش اتحادیه پستی جهانی است. در این گزارش مجریان منتخب پست 
کشورهای سوئیس و آلمان با ۱۰۸.۶، ژاپن با ۱۰۵.۹ و ایالات متحده آمریکا با ۱۰۲ امتیاز 
به ترتیب جایگاه های اول تا سوم را به خود اختصاص داده اند. این دستاورد نشان دهنده 
تلاش های مستمر و برنامه ریزی های دقیق در راستای بهبود کیفیت خدمات، توسعه سطح 

دسترسی خدمات و افزایش رضایت مندی مشتریان است.

اعطای تسهیلات سه میلیارد تومانی به دانش بنیان ها 
صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری هم زمان با ایام الله دهه فجر با ارائه قالب بسته 
»۱۰۰۰ فناور« ویژه تمام شرکت های دانش بنیان اعلام کرد که مجموعه های فناور دارای 
فروش رسمی کمتر از ۴۰ میلیارد تومان می توانند از تسهیلات قرض الحسنه تا سقف ۳ 
میلیارد تومان بدون نیاز به وثیقه ملکی بهره مند شوند. به گزارش ایرنا، در خدمت جدیدی 
که در قالب بســته »۱۰۰۰ فناور« و هم زمان با ایام دهه فجر از سوی صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری معرفی شده، همه شرکت های دانش بنیان شامل نوپا، فناور 
و نوآور که فروش رسمی سال ۱۴۰۲ آنها کمتر از ۴۰ میلیارد تومان است و سایر شرایط 
درج  شده در این فراخوان را داشته باشند، می توانند از تسهیلات قرض الحسنه تا سقف ۳ 
میلیارد تومان بهره مند شوند. این تسهیلات بدون تنفس، با دوره بازپرداخت ۴ ساله و بدون 
نیاز به وثیقه ملکی به همه شرکت های دانش بنیان )حائز شرایط لازم( پرداخت می شود. 
شرکت های دانش بنیان شامل نوپا، فناور و نوآور می توانند با مراجعه به وب سایت صندوق 
نوآوری و شکوفایی به نشانی inif.ir/web/guest/fanavar ضمن مطالعه کامل شرایط 
دریافت این شرایط جدید، درخواست خود را از طریق سامانه غزال ثبت کنند. بر اساس 
اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، از ابتدای سال ۱۴۰۳ بسته »۱۰۰۰ 

فناور« با هدف تبدیل ۱۰۰۰ شرکت دانش بنیان »نوپا« به »فناور« آغاز شد.
بر این اساس، شرکت های دانش بنیان »نوپا« که شرایط تعیین شده از جمله فروش کل 
کمتر از ۵ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۲ و برنامه  عملیاتی مشخص برای افزایش فروش 
محصولات/ خدمات دانش بنیان، افزایش تعداد نیروی انسانی بیمه شده  به بیش از ۱۰ نفر 
تا پایان سال ۱۴۰۳ را داشته باشند، می توانند از تسهیلات این برنامه بهره مند شوند. امکان 

ثبت درخواست تسهیلات در این بخش نیز همچنان ادامه دارد.

پرتاب ۲۲ ماهواره استارلینک به مدار زمین
شرکت فناوری های اکتشاف فضایی اسِپِیس ایکس بعدازظهر شنبه )اول فوریه/ ۱۳ بهمن( 

مجموعه ای از ماهواره های استارلینک خود را از کالیفرنیا به فضا پرتاب کرد.
به گزارش ایرنا از وبگاه اسپِیس فلایت نوَ، استارلینک یک منظومه ماهواره ای است که از 
سوی شرکت اسپِیس ایکس برای فراهم کردن اینترنت ماهواره ای شکل گرفته  است. این 
صورت فلکی از هزاران ماهواره کوچک در مدار پایینی زمین تشکیل شده  که در ترکیب با 
فرستنده و گیرنده های زمینی کار می کنند. این مأموریت صد و یازدهمین پرتاب مداری 
اسِپِیس ایکس از سکوی آن در مجتمع پرتاب فضایی ۴ شرقی )۴E-SLC( و در مجموع 
دویستمین پرتاب مداری از آن سایت بود. پرتاب در ساعت ۶:۰۲ بعد از ظهر به وقت منطقه 
زمانی شرقی )۳۲ :۵ به وقت تهران( از پایگاه نیروی فضایی وَندِنبِرگ در ایالت کالیفرنیای 
آمریکا صورت گرفت. اسپیس ایکس از تقویت کننده )بوستر( مرحله اول فالکون ۹ با شماره 
 )۴-۱۱ Starlink( ۴-۱۱ در مأموریت موسوم به استارلینک )B۱۰۷۵( ۱۰۷۵ دُم بی
استفاده کرد. این شرکت تاکنون ۱۴ مأموریت فالکون ۹ را در سال ۲۰۲۵ میلادی به فضا 

پرتاب کرده است که ۹ مورد از آن ها پروازهای استارلینک بوده است.
اندکی بیش از هشت دقیقه پس از پرتاب، تقویت کننده بر روی سکوی فرود شناور بدون 
سرنشین اسُــی آی اسِ الِ وای )OCISLY( در اقیانوس آرام فرود آمد. اسُی آی اسِ الِ وای 
)OCISLY( سرواژه »Of Course I Still Love You« به معنای »البته هنوز هم دوستت 
دارم« است. در صورتی که پرتابگرهای فضایی چندبار مصرف شرکت اسپیس ایکس، پس 
از خروج از مدار زمین، سوخت کافی برای برگشتن به محل اولیه پرتاب نداشته باشند، از 
این سکوها استفاده می کنند. محل فرود این موشک ها در میانه اقیانوس آرام و اقیانوس 
اطلس است. این یکصد و نوزدهمین فرود تقویت کننده روی این سکوی فرود و چهارصد و 

سومین فرود تقویت کننده بود.

کمک گرفتن از بازوی رباتیک با تراشه مغزی »نورالینک«
در حالی که کاربرانی که ایمپلنت مغزی »نورالینک«)Neuralink( در مغزشان کاشته 
می شود، می توانند به عنوان مثال یک بازوی رباتیک را کنترل کنند، گفته می شود که این 
تراشه نیاز به سیم یا هرگونه حرکت فیزیکی را از بین می برد و به افراد مبتلا به فلج اندام این 
امکان را می دهد تا با استفاده از ذهن خود از ابزارها استفاده کنند. به گزارش ایسنا، شرکت 
نورالینک متعلق به ایلان ماسک، ثروتمندترین مرد جهان، تصاویری را از یک بیمار منتشر 
کرده است که با موفقیت از تراشــه مغزی خود برای کنترل یک بازوی رباتیک استفاده 
می کند. ویدئویی که توسط این شرکت منتشر شده است، بازوی رباتیکی را نشان می دهد 
که بر روی یک تخته سفید قرار دارد و بیمار با ذهن خود، ربات را به نوشتن واژه Convoy با 
ماژیک وامی دارد. این نمایش، پیشرفت در تراشه N۱ این شرکت را نشان می دهد که برای 

بازگرداندن تحرک و ارتباطات برای افراد دارای معلولیت طراحی شده است.
در حالی که جزئیات درباره قابلیت های این تراشه به صورت محدود فاش شده اند، این کلیپ 

به پیشرفت های بالقوه در فناوری رابط مغز و رایانه)BCI( اشاره می کند.
نورالینــک در مــاه نوامبــر ۲۰۲۴ تاییدیــه ای را برای یــک مطالعه امکان ســنجی 
جدید)CONVOY( روی ایمپلنت مغزی و بازوی رباتیک خود اعلام کرد که تحقیقات 
رابط مغز و رایانه را پیش می برد. این کلیــپ ۳۰ ثانیه ای جدید، اطلاعات کمی از جمله 
هویت اپراتور را نشان می دهد. پست شرکت نورالینک در شبکه اجتماعی ایکس، این ویدئو 
را به همراه ایموجی های قلب، بازوی رباتیک و یک قلم به اشــتراک گذاشته است که به 
پیشرفت های رباتیک کنترل شده توسط مغز اشاره می کند. این نمایش، بخشی از تمرین 
امکان سنجی CONVOY است که در ماه نوامبر اعلام شد و شرکت کنندگان در مطالعه 

»رابط مغز و رایانه کاشته شده دقیق رباتیک«)PRIME( را شامل می شود.
برخی از ناظران به اهمیت این نمایش نورالینک اشاره کردند و گفتند که این بیمار تنها 
با اســتفاده از ذهن خود بازوی رباتیک را بدون جوی استیک یا حسگر عضلانی کنترل 
می کند. ایلان ماسک نیز این تفسیر را تایید کرد. بدین ترتیب، یک ایمپلنت کوچک مغز 
و رایانه)BCI( به عنوان بخشی از پروژه PRIME نورالینک در ناحیه ای از مغز که مسئول 

برنامه ریزی حرکتی است، قرار می گیرد.
افرادی که به بیماری فلج اندام مبتلا هستند، با استفاده از این ایمپلنت می توانند از ذهن 
خود برای کار با تجهیزات خارجی مانند لپ تاپ و گوشی های هوشمند استفاده کنند. ضمن 

اینکه این ایمپلنت نیاز به سیم و هرگونه حرکت فیزیکی را از بین می برد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات بــا تاکید بــر اینکه 
دولــت چهاردهم به توســعه 
صنعت فضایــی اعتقاد جدی 
دارد، گفت: نسخه ارتقا یافته 

ماهواره پارس ۱، پارس ۲ و ماهواره ناوک رونمایی شد.
به گزارش ایرنا، مراسم روز ملی فناوری فضایی با حضور 
رئیس جمهور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، معاون راهبردی رئیس 
جمهور، معاون پارلمانی رئیس جمهور، رئیس سازمان 
فضایی ایران و جمعی از مسئولان حوزه فضایی کشور در 
وزارت ارتباطات برگزار شد. »سید ستار هاشمی«، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در این مراسم گفت: حضور 
رئیس جمهور در این مراسم نشــان می دهد که دولت 

چهاردهم در توسعه صنعت فضایی اعتقاد جدی دارد.
وی افزود: ما در برنامه هفتم توسعه و پیشرفت تکالیفی 
برای صنعت فضایی و توسعه این صنعت داریم. تکلیفی 
که برای وزارت ارتباطات دیده شــده است این است که 
جایگاه خود را در مدار ۵۰۰ کیلومتری تثبیت و البته به 

مدار بالا ۳۶ هزار کیلومتری دستیابی پیدا کنیم.
هاشــمی افزود: در همین مدت کوتاه دولت چهاردهم 
شاهد توفیقات خوبی در حوزه فضایی هستیم که نتیجه 
کار تیمی خوب در بین حوزه های مختلف است. زمانی 
که به صنعت فضایی نگاه می کنیم می بینیم در این بخش 
افراد زیادی از بخش خصوصی، لشــگری و کشــوری، 
وزارتخانه های متعدد و نخبگان در کنار یکدیگر زنجیروار 

فعالیت می کنند.
وزیر ارتباطات گفت: بخش خصوصی به دلایل مختلف 
می توان مسیری که در صنعت فضایی آغاز شده است را 
شتاب ببخشد. چرا که این بخش می تواند از ظرفیت های 
بی نظیر و توانمند نیروی انسانی کشــور استفاده کند. 
نگاه بخش خصوصی به استفاده بهینه از منابع نگاه ویژه 
دارد و می تواند در تعاملات بین المللی مشارکت و ورود 

موثرتری داشته باشد.
وی تصریح کرد: باور ما این اســت که بهره وری یکی از 
موضوعاتی است که می تواند ما را به سمت رشد اقتصادی 

۸ درصد رهنمود کند و تکلیف ماست که این فضا را برای 
بخش خصوصی مهیا کنیم.

هاشمی در تشریح استفاده حوزه های مختلف از صنعت 
فضایی خاطرنشان کرد: یکی از موارد مهم تهیه نقشه های 
پوشش از کشور است که می تواند کمک کند تا مدیریت 
سرزمین را انجام بدهیم. اگر می خواهیم دست اندازی و 
تعرض به اراضی ملی و تغییر غیرمجاز کاربری کشاورزی 
را با نگاه بهره وری داشته باشیم استفاده از صنعت فضایی 

است.
وزیر ارتباطات به موضوع پیکره آبی کشور اشاره کرد و 
گفت: استفاده از صنعت فضایی و ظرفیت های سنجشی 
که در این صنعت وجود دارد می تواند به ما کمک شایانی 
در ایــن زمینه کند؛ ضمــن آنکه کارکــرد دیگری که 
در صنعت فضایی متصور است شناســایی کانون های 
ریزگردی اســت که بخش عمده ای از کشور درگیر آن 

هستند.
وی در تشــریح برنامه هایی که در دســتور کار وزارت 
ارتباطات است به دســتیابی به مدار بالا )ژئو(، تکمیل 
پایگاه فضایی چابهار، ایجاد ۲ ایســتگاه ماهواره ای در 
ســلماس و چناران، تکمیل منظومه شــهید سلیمانی 

اشاره کرد.
هاشــمی در خاتمه صحبت های خود به تشــریح سه 
ماهواره ایرانی که رونمایی شد پرداخت: نخستین ماهواره 
نمونه ارتقا یافته پارس ۱ است که یک ماهواره سنجشی 
با دقت تصویربرداری ۱۵ متر است. ماهواره بعدی پارس 
۲ است که یک ماهواره سنجشی با دقت تصویربرداری 
۸ متری رنگی است که توســط وزارت دفاع و مجموعه 
صاایران ساخته شده و ماهواره ناوک است که یک ماهواره 

مخابراتی است.
در همین رابطه رئیس سازمان فضایی ایران پرتاب موفق 
ماهواره های پارس ۱، چمران، هدهد و کوثر و همچنین 
عملیات موفق تزریق ۳۰۰ گرم جــرم را به ارتفاع مدار 
پایین را از مهمترین دســتاوردهای این صنعت در یک 

سال گذشته دانست.
»حسن سالاریه« معان وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در این مراســم به شــرح اتفاقات حوزه فضایی در یک 
سال گذشــته پرداخت و گفت: در اسفند ۱۴۰۲ پرتاب 
موفقیت آمیــز ماهواره پارس ۱ صــورت گرفت که یک 
ماهواره سنجشــی با قابلیت تصویربرداری با دقت ۱۵ 

متر و با قابلیت تصویرداری از ســطح زمین است. وی با 
بیان اینکه این ماهواره برای مدیریت منابع طبیعی مورد 
استفاده قرار می گیرد، افزود: این ماهواره با موفقیت در 
مدار تزریق شد و تست های موفقی را پشت سر گذاشت و 
امروز نمونه دوم این ماهواره که نمونه ارتقا یافته آن است، 

در همین مراسم رونمایی می شود.
رئیس ســازمان فضایی ایران به پرتــاب موفقیت آمیز 
ماهواره چمران اشــاره کرد و ادامه داد: این ماهواره یک 
ماهواره تحقیقاتی اســت که با هدف تســت عملکرد 
زیرسیســتم های مربوط به کنترل و اصلاح مدار توسط 
ماهواره بر قائم ۳ انجام شــد و یک ماهواره بر با سوخت 

جامد است.
سالاریه با برشمردن اهمیت ماهواره چمران اظهار داشت: 
این مســئله از دو حیث اهمیت داشــت. نخست اینکه 
پرتاب ســه باره متوالی ماهواره بر قائم ۱۰۰ با موفقیت 
انجام شــد و تثبیت آن در مدار را تضمیــن کرد. دیگر 
اینکه عملکرد موفقیت آمیز ماهواره چمران بود که برای 
نخستین بار تست های اصلاح مداری توسط این ماهواره 
انجام گرفت که برای ســاخت منظومه های ماهواره ای 

بسیار مهم است.
سالاریه خاطرنشان کرد: در آبان ماه ۱۴۰۳، ماهواره های 
هدهد و کوثر به فضا پرتاب شــدند و برای نخستین بار 
بخش خصوصی یک سیستم کاملا ماهواره ای را ساخت. 
وی ادامه داد: در گذشــته زیرســاخت ها توسط بخش 

خصوصی ســاخته می شــدند اما برای نخستین باراین 
ماهواره ها توسط بخش خصوصی ساخته و در یک تعامل 

بین المللی پرتاب شد.
معاون وزیر ارتباطات تصریح کرد: آذر امسال همکاران 
ما در صنایع دفاع عملیات موفق تزریق ۳۰۰ گرم جرم 
را به ارتفاع مدار پایین انجــام دادند؛ این اتفاق با دومین 
پرتاب موفق ماهواره بر سیمرغ انجام شد که در دل خود 
پرتاب بلوک انتقال مداری سامان را نیز به همراه داشت. 
برای دســتیابی به مدارهای ارتفاع بالا به بلوک انتقال 

مداری نیاز داریم.
رئیس سازمان فضایی ایران افزود: در یک سال اخیر چند 
زیرساخت مهم در کشور در حال تکمیل است؛ یکی از 
آن ها پایگاه فضایی ملی چابهار است که ۸۰ درصد از فاز 
نخست آن به بهره برداری رســیده و می توان از آن برای 
پرتاب استفاده کرد و این پایگاه برای ما به مثابه دروازه 

پرتاب های بین المللی است.
ســالاریه افزود: بحث دیگر مربوط به زیرســاخت های 
آزمایشگاهی است که امسال توانستیم ظرفیت یک تن را 
در دستور کار پژوهشگاه فضایی قرار بدهیم. علاوه بر آن 
آغاز ساخت ۲ پایگاه دریافت تصاویر ماهواره ای را در حال 
انجام داریم. معاون وزیر ارتباطات خاطر نشان کرد: در 
حوزه صنعت فضایی کشور برای اهداف مدیریتی، منابع 
آب و کشاورزی اتفاقات خوبی رخ داده است که همگی به 

مدد استفاده از تصاویر ماهواره ای است.

جزئیات سه ماهواره ایرانی تشریح شد

اعتقاد جدی دولت چهاردهم به توسعه صنعت فضایی
News kasbokar@gmail.com

معاون توســعه نوآوری پارک فناوری پردیس با اعلام 
فراخوان عضویت شرکت های فناور و دانش بنیان فعال 
در حوزه صادرات در منطقــه بین المللی نوآوری ایران 
گفت: این شــرکت ها می توانند با تســهیلات ویژه به 
عضویت این منطقه درآمــده و از مزایای حضور در آن 

بهره مند شوند.
به گــزارش ایرنا، مجتبــی جباری پــور در خصوص 
فراخوان عضویت شــرکت های فنــاور و دانش بنیان 
فعــال در حــوزه صــادرات در منطقــه بین المللی 
نوآوری ایران اظهار کرد: شــرکت های فعال در حوزه 
صادرات می توانند تا ۲۰ اسفند نســبت به ثبت نام در 
ســامانه این فراخوان اقدام کنند که پــس از ارزیابی و 

رتبه بنــدی؛ مجموعه های دارای رتبــه برتر از مزایای 
 ویژه عضویت و استقرار از طریق این فراخوان استفاده 

خواهند کرد.
وی افزود: شــرکت های فنــاور و دانش بنیانی که در 
سال های اخیر فعالیت صادراتی داشته و ظرفیت های 
صادراتی دارند، مخاطب اصلی این فراخوان هســتند. 
همچنین شرکت هایی که سرمایه گذار خارجی داشته 
و فعالیت های تجاری در ســطح بین المللــی دارند، 

می توانند در این فراخوان شرکت کنند.
جباری پور ادامه داد: بر اســاس مصوبه هیات وزیران، 
دســتگاه های مختلــف کشــوری از جملــه وزارت 
صمت، وزارت امور خارجه، ســازمان ســرمایه گذاری 

خارجی؛ ســازمان توســعه تجــارت؛ بانــک مرکزی 
و گمــرک، تمرکــز ویــژه ای در خصوص تســهیل 
تعاملات و تجــارت بین الملــل در منطقــه نوآوری 
 ایــران خواهند داشــت و این فراخوان نیــز در همین 

راستا است.
به گفته معاون توســعه نوآوری پارک فناوری پردیس، 
شرکت های فعال در حوزه صادراتی که فعالیت فناورانه 
داشته، اما تاکنون گواهی فناوری یا دانش بنیان را اخذ 
نکرده باشند نیز می توانند در این فراخوان ثبت نام کنند. 
پس از ارزیابی این شــرکت ها، در صورت احراز شرایط 
لازم، فرایند اعطای گواهی فناوری به این شرکت ها در 

پارک فناوری پردیس انجام می شود.

جباری پــور اســتفاده از مزایــای حضــور در منطقه 
بین المللی نوآوری ایــران را از نــکات قابل توجه این 
فراخوان ذکر کــرد و افزود: علاوه بــر مزایای عمومی 
حضور در این منطقه، تســهیلاتی نیــز جهت خرید 
زمین برای شرکت های صادراتی موضوع این فراخوان 

برنامه ریزی شده است.
بر اســاس اعلام منطقــه بین المللی نــوآوری ایران، 
شــرکت های فعال در حوزه صادراتی می توانند برای 
ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر درباره فراخوان پذیرش 
شــرکت های صادراتی دانش بنیان و فناور در منطقه 
iiid.tech/pages/ بین المللی نوآوری ایران به نشانی

export-campaign مراجعه کنند.

کلان پروژه فیبر نوری از جمله مهم ترین اقدامات وزارت 
ارتباطات طی سال های گذشته به شمار می رود چراکه 
تصمیم گرفته شد با اجرای آن گره از مشکل اینترنت 
باز شود و طبق آخرین آمار اعلام شده اکنون ۸ میلیون 
خانوار تحت پوشش و حدود ۴۰۰ هزار مشترک به این 

فناوری متصل شده اند.
به گزارش ایسنا، کابل های قدیمی که امروزه در منازل 
برای انتقال داده هــای اینترنتی مورد اســتفاده قرار 
می گیرنــد، ظرفیت لازم را برای انتقال با ســرعت بالا 
ندارند و اگرچه شــاید به زعم برخــی، کاربران عادی 
اینترنــت نیازی بــه اینترنت با ســرعت های چند ده 
مگابیتی نداشته باشند، اما گســترش فناوری به مرور 
به این سمت حرکت خواهد کرد و همین موضوع لزوم 
حرکت به سمت فیبر نوری را چند سالی است که آشکار 

کرده است.
فیبر نوری پهنای باندی بسیار بالاتر از کابل های مسی 
معمولی دارد و داده های صوتی و تصویری را به راحتی 
با پهنای باند بالا تا ۱۰ گیگابیت بر ثانیه و بالاتر انتقال 
می دهد. به همین دلیل است که با گسترش فناوری و 
نیاز به اینترنت پرســرعت، جایگزینی کابل های مسی 

قدیمی با فیبر نوری به یک ضرورت تبدیل می شود.
همزمان با آغاز پروژه فیبرنوری بررسی شد که در یک 
بازه زمانی به دلایلی ازجمله کیفیت، مجموعه زیادی 

از کاربران اینترنت در ایران به ســمت ارتباطات سیار 
رجوع کردند؛ این در حالی است که در همه جای جهان، 
ارتباطات سیار برای مصارف حجیم استفاده نمی شود 
و دانلودهای پرحجم و یا تماشای فیلم عمدتاً محدود به 

ارتباطات ثابت است.
اما به دلیل اینکه در سال های گذشته با توجه به قابل  رقابت 
و قابل  مقایسه بودن کیفیت، سرعت و قیمت ارتباطات 
سیار نسبت به ارتباطات ثابت که در طول چندین سال 
هم توســعه پیدا نکرده بود، کاربران انتخاب کردند که 
در بســیاری از بهره برداری های خود از شبکه اینترنت، 
ارتباطات سیار را بر ارتباطات ثابت ترجیح دهند. با افزایش 
حجم زیاد کاربران و به تبع آن ترافیک شبکه، کیفیت این 
نوع از ارتباطات هم کاهش پیدا کرد؛ چون اساساً ویژگی 
اصلی این ارتباط دسترس پذیری آن )در حرکت و نقاط 
مختلف( است و قرار است این فناوری با این ویژگی صرفاً 

محدود به استفاده های کم حجم باشد.
اجرای کلان پروژه فیبرنوری در ابتدای راه بسیار سخت 
و زمان بر اعلام شــد اما عزم و اراده وزارت ارتباطات با 
همراهی همه بازیگران این حوزه برای انجام آن قطعی 
بود چراکه این وزارتخانه تصمیم گرفت تا گره مشکل 
اینترنت پایدار و پرسرعت را مانند کشورهای دیگر حل 

کند و این انتظار می رفت با اجرای آن کاربران به تدریج 
سرعت های چند صد مگابیتی را تجربه کنند و به تدریج 

سرعت های پایین برایشان خاطره شود.
براساس آخرین آمار اعلام شده از سوی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات تاکنون ۷۲۰ شــهر مجوز حفاری 
گرفته اند و در ۳۵۰ شــهر عملیات عمرانی آغاز شــده 
است. همچنین طی دو ســال گذشته بیش از ۱۴ هزار 
کیلومتر حفاری و داکت گذاری شــده که در نهایت ۸ 
میلیون خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند. اما از آنجایی 
که اتصــال از اولویت های دولت چهاردهم محســوب 
می شود، شــرکت مخابرات تا این لحظه بیش از ۴۰۰ 
هزار مشترک را متصل کرده که در زمینه اتصال تقریبا 
۱۰ برابر سایر شرکت های ارتباطی فعالیت داشتند اما 
برنامه و پیش بینی این شرکت این است که تا پایان سال 
۱۴۰۴، یک میلیون و ۲۵۰ هزار اتصال به شبکه موجود 

اضافه کند.
 بررسی ها حاکی از آن است کاربرانی که از این فناوری 
استفاده می کنند می توانند به سرعت تا ۱۰۰۰ مگابیت 
برثانیه دست پیدا کنند ســرعتی که هیچ تکنولوژی 
از جمله اینترنت ماهــواره ای نمی تواند جای ارتباطات 
پرسرعت فیبرنوری را بگیرد. در راستای اتصال کاربران 

شهرهای مختلف به فناوری فیبرنوری اخیرا سرپرست 
مخابرات منطقه آذربایجان غربــی از واگذاری ۸ هزار 
سرویس FTTH به مشترکین طی چهار ماه گذشته در 

این استان خبر داد.
بهمن اسمعیل زاد در این زمینه توضیح داد که خوشبختانه 
در قالب یک حرکت جهادی سرعت واگذاری سرویس های 
FTTH به شکل قابل توجهی افزایش یافته، تا جایی که در 
چهار ماه گذشته بیش از ۸ هزار مشترک جدید از مخابرات 
منطقه آذربایجان غربی سرویس دریافت کرده اند، در حالی 
که تعداد کل مشــترکین در چهار سال گذشته ۱۰ هزار 
مشترک بوده است. از سوی دیگر مدیر مخابرات منطقه 
یزد از ادامه اجرای سریع طرح فیبر نوری در استان خبر 
داد و گفت این طرح ها در ۴۰ منطقه شناسایی  شده و در 

حال اجرا هستند.   
محمدرضــا زارع در این بــاره اظهار کرد: بــا توجه به 
رویکرد جدید شــرکت مخابرات ایران و اســتفاده از 
تمامی ظرفیت های موجود، این طرح با شتاب بیشتری 
ادامه می یابد و هدف ما افزایش پوشــش فیبر نوری در 
سطح استان اســت. در حال حاضر بیش از ۴۰ منطقه 
در استان یزد برای اجرای شبکه فیبر نوری شناسایی 
شده اند و طرح های مربوطه در حال پیشرفت هستند و 
تاکنون بیش از ۱۱ هزار مشترک به این شبکه پرسرعت 

متصل شده اند.  

محققان می گویند هوش مصنوعــی می تواند طوفان های 
خورشیدی وحشــتناک را قبل از وقوع آنها پیش بینی کند 
و زندگی بشــر را نجات دهد. به گزارش ایسنا، از منظر یک 
ناظر معمولی، خورشید ثابت است و هرگز تغییر نمی کند، اما 
واقعیت این است که خورشید توده ای جوشان از پلاسما، گازی 
با بار الکتریکی است که دائماً تحت تأثیر میدان مغناطیسی 
خورشید قرار می گیرد. غیر قابل پیش بینی بودن فعالیت روی 
خورشید یکی از چالش هایی است که فیزیکدانان خورشیدی 

امروزی با آن روبرو هستند.
تأثیر جهش های توده تاج خورشید یک جنبه خاص است که 
با سطوح عدم قطعیت تأثیر آنها همراه است. اما الگوریتم های 

یادگیری ماشین شاید بتوانند هشدار بیشتری به ما بدهند.
به نقــل از اس ای، یک مقالــه جدید نشــان می دهد که 
الگوریتم هایی کــه با دهه ها فعالیت خورشــیدی آموزش 
دیده اند، همه نشــانه های افزایــش فعالیــت را از ناحیه 
AR۱۳۶۶۴ خورشید مشــاهده کرده اند و شاید بتوانند به 

پیش بینی طغیان های آینده کمک کنند.
پرتاب جرم تاجی یا CME، انفجارهای عظیم پلاســمایی 
هستند که به دلیل اختلال در میدان مغناطیسی خورشید 
از تاج خورشــید به فضا پرتاب می شــوند. این رویدادهای 

انفجاری اغلب با شــراره های خورشیدی مرتبط هستند و 
زمانی رخ می دهند که خطوط میدان مغناطیســی به طور 
 ناگهانی مجدداً همســو می شــوند و مقادیر زیادی انرژی 

آزاد می کنند.
پرتاب های جرم تاجی می توانند با ســرعت های بین چند 
صد تا چند هــزار کیلومتر در ثانیه حرکــت کنند و گاهی 
اوقات اگر مسیر آنها در جهت ما باشــد، در عرض چند روز 
به زمین می رســند. هنگامی که آنها به زمین می رســند، 
می توانند بــا مغناطیس کره ما تعامل داشــته باشــند و 

طوفان های ژئومغناطیســی ایجاد کنند که به طور بالقوه 
ارتباطات ماهواره ای، سیستم های GPS و شبکه های برق 
را مختل می کند. علاوه بر این، آنها می توانند به فعالیت شفق 
قطبی منجر شوند و نمایش های خیره کننده ای از نورهای 
شــمالی و جنوبی روی زمین ایجاد کنند. پیش بینی دقیق 
این نوع رویدادها و نحوه تأثیر آنها بر مگنتوســفر ما یکی از 
چالش های پیش روی ستاره شناســان بوده اســت. اکنون 
در مطالعه ای که توسط گروهی از اخترشناسان به رهبری 
سابرینا گوستاوینو)Sabrina Guastavino( از دانشگاه 
جنوا)Genoa( انجام شد، آنها از هوش مصنوعی برای حل 

این چالش استفاده کردند.

تسهیلات ویژه برای عضویت شرکت های صادراتی در منطقه نوآوری 

فناوری که منجر به گره گشایی از مشکل اینترنت شد

پیش بینی طوفان های خورشیدی شدید با هوش مصنوعی
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کشاورزيکشاورزي

واردات بي رويه محصولات كشاورزي، 
كشــور مــا را در ميــان بزرگ تريــن 
واردكنندگان دنيــا قرار داده اســت. 
بي برنامگي در توليــد، حمايت نكردن 
دولت از بخش كشــاورزي، كم بازده و 
پرخطر )ريســك( بودن توليد محصولات كشــاورزي به دليل 
خشكسالي و نداشتن حمايت هاي بيمه اي و يارانه اي، تمايل دولت 
به واردات و بي توجهي به ترويج و آموزش در بخش كشــاورزي، 
همه و همه موجب شده تا داغ بزرگ ترين واردكننده محصولات 
كشاورزي بر پيشاني ما حك شود و از اين بابت احساس شرمندگي 

كنيم. 
ميزان واردات محصولات و نهاده هاي كشاورزي در سال 1391 از 
مرز 22ميليون تن گذشت و در سال 92 به 18ميليون تن كاهش 
يافت اما ميانگين واردات ســالانه اين محصولات به كشــور 20 
ميليون تن است و با قيمت هاي گران ارز در كشور براي وارد كردن 
اين كالاها سالانه 14 تا 15 ميليارد دلار مي پردازيم؛ در حالي كه 
كل صادرات غيرنفتي كشور به 5 تا6 ميليارد دلار در سال مي رسد 
و اين يعني تراز منفي تقريبا 8 ميليارد دلاري! آمارها حاكي از آن 
است در ســال 83 و 84 اين تراز بالانس بوده و صادرات و واردات 

محصولات كشاورزي با هم برابري مي كرده است.  
راهكارهايي كه براي برون رفت از اين مشــكلات ارائه مي شود، 
بازهم به سياســت هاي دولت مربوط مي شود و تصميم گيران و 
مسئولان بايد توجه خاصي به آنها نشان دهند تا كشاورزي و توليد، 
جان دوباره اي بگيرد و سرمايه گذاران نيز در اين بخش با رغبت و 

اطمينان سرمايه گذاري كنند. 

    واردات؛ آسان تر از توليد
محمدتقي توكلي؛ نماينده اليگودرز و عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس، چند عامل را در واردات بي رويه محصولات و نهاده هاي 
كشاورزي به كشــور دخيل مي داند. وي در اين مورد مي گويد: 
بخشي از نيازهاي كشور به كالاهاي اساسي بايد از راه واردات تامين 
شود اما در سال هاي گذشته اين روند افزايش يافته است كه دلايل 
مختلفي دارد. نخست اينكه برنامه ريزي واردات براي دولت آسان تر 
از برنامه ريزي براي توليد و افزايش محصولات است، بنابراين دولت 
براي تنظيم بازار مصــرف، به واردات رومــي آورد و كار به جايي 

مي رسد كه توليد كمرنگ مي شود و واردات جاي آن را مي گيرد. 
وي مي افزايد: محدوديت هاي منابع از ديگر عوامل واردات بي رويه 

محصولات كشاورزي به كشور است. خشكسالي هاي پي درپي، 
برداشت هاي بي رويه از آب هاي زيرزميني و ذخيره اي، افت ميزان 
آب هاي ســطحي و روان آبها، خشكيدن بســياري از تالاب ها و 
دشت هاي حاصلخيز و شور شدن خاك برخي مناطق و زمين هاي 
كشاورزي از جمله دلايل كاهش توليد و افزايش واردات محصولات 

كشاورزي است. 
توكلي مديريت ضعيف دولت را نيز از ديگر عوامل رشد تراز منفي در 
بخش كشاورزي عنوان مي كند و يادآور مي شود: مديريت در بخش 
كشاورزي خوب نبوده است. وقتي نهاده هاي كشاورزي، به موقع به 
دست كشاورز نمي رسد يا آنقدر بي كيفيت است كه به توليد آسيب 
مي زند، چگونه مي توان انتظار افزايش توليد محصولات كشاورزي 
و دامي را داشت؟ كشــاورزي ما هنوز سنتي و معيشتي است و با 
كشاورزي مكانيزه و اقتصادي فاصله زيادي دارد. ارزش افزوده در 
بخش كشاورزي پايين است و جذابيتي براي سرمايه گذار ايجاد 

نمي كند كه سرمايه داران در اين بخش وارد شوند. 

    نمايندگان مجلس تفكر منطقه اي دارند، نه ملي!
گرچه نوك پيكان مشكلات و كاستي ها و ضعف مديريت در بخش 
توليدات كشاورزي به سوي دولت نشانه مي رود اما مجلس نشينان 
كه به نمايندگي از سوي مردم براي نظارت بر كار دولت انتخاب 
مي شوند نيز در اين ميان بي تقصير نيستند. بر اساس نص صريح 
قانون اساسي، نمايندگان مجلس وظيفه نظارت بر حسن اجراي 
قوانين از سوي دولت را بر عهده دارند و در صورت تخلف دولت، 
نمايندگان مجلس مي توانند از آنها توضيح بخواهند و دولت نيز بايد 

به مجلس پاسخگو باشد. 
توكلي در اين زمينه مي گويد: كميسيون )كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي( در اين زمينه خوب عمل نمي كند و نمايندگان بيشتر 
تفكر منطقه اي دارند و به مباحث ملي كمتر توجه مي كنند. وقتي 
دولت براي رسيدن به خودكفايي در برخي محصولات منابع زيادي 
از مجلس مي گيرد، بايد در قبال آن پاسخگو باشد؛ يعني زماني كه 
مي گويد مثلا امســال12ميليون تن گندم توليد داخل تحويل 
مي دهد اما در آخر 9ميليون تن تحويل مي دهد، كميسيون بايد 
از دولت جواب علمي و منطقــي بخواهد. البته گاهي نمايندگان 
از مسئولان توضيح مي خواهند كه توضيحات آنها هم در برخي 
مواقع قابل قبول است و گاهي نيز تنها در حد رفع مسئوليت و از 

سر واكردن است. 
وي تاكيد مي كند: دولت بايد به كشــاورزي يارانه بدهد و از اين 

بخش مهم كه در اقتصاد مقاومتي اساس امنيت غذايي ناميده شده، 
حمايت كند. دولت امسال بايد 25درصد از تسهيلات بانك ها را به 
بخش كشاورزي اختصاص دهد و سود بانكي را افزايش ندهد. پس 
از اجراي قانون هدفمندسازي يارانه ها كشاورزي كشور آسيب هاي 
زيادي ديد و اكنون قيمت تمام شده توليد برخي محصولات بالاتر 

از نرخ تضميني دولت و قيمت خريد در بازار است. 

    توليد پايدار؛ راهكار دستيابي به اقتصاد مقاومتي
مرادي، عضو هيات علمي دانشــگاه تهران نيــز مي گويد: توليد 
پايدار تنها راه رسيدن به اهداف اقتصاد مقاومتي است و بسياري 
از مشــكلات موجود در بخش توليــد در پي ناپايــداري در اين 
بخش به وجود آمده اســت. وزارت جهادكشاورزي بايد با اصلاح 

زيرساخت ها موجب ايجاد توليد پايدار در بخش كشاورزي شود. 
وي با اشاره به خودكفايي گندم در چند سال گذشته، مي افزايد: 

توليدات ما چندان پايدار نيست و مشكلات زيادي در بخش توليد 
وجود دارد. به علت اين ناپايداري و با واردات صورت گرفته در زمينه 
گندم، ضربه بسيار سنگيني به بخش كشاورزي وارد شد. مرادي، 
معضل آب را يكي از عوامل ايجاد نبود پايداري در توليد دانست و 
افزود: با توجه به اينكه ايران كشــوري خشك است، مصرف آب 
بسيار بالايي را در بخش كشاورزي دارد كه بايد تدابير اساسي براي 

كاهش مصرف آب صورت بگيرد. 
عضو هيات علمي دانشــگاه تهران يكي از نــكات قابل توجه در 
بخش كشــاورزي را تامين به موقــع نهاده ها مي دانــد و يادآور 
مي شــود: بســياري از روش هاي توليــدي در ايران ســنتي 
هســتند و همين عامل موجــب ناپايــداري در توليد شــده 
اســت. در راســتاي تحقق اقتصاد مقاومتي بايد بازدهي توليد 
افزايش پيدا كند و از آنجــا كه عملكردمــان در هكتار پايين و 
محصول توليدي بسيار گران اســت، انتظار مي رود وزارت جهاد 

 كشــاورزي اقداماتي در راســتاي كاهش قيمــت محصولات 
انجام دهد. 

وي با بيان اينكه محصول توليد شده در بخش كشاورزي از نظر 
قيمت قدرت رقابت با كشورهاي ديگر را ندارد، مي افزايد: با توجه 
به اينكه در بخش كشــاورزي بيش از 99 درصد توليد در بخش 
خصوصي و توسط مردم انجام مي گيرد، دولت مي تواند با تقويت 

اين بخش تاثير بسزايي در اقتصاد كشور داشته باشد. 
بر پايه قانون چشم انداز 20ساله، كشور ما بايد تا سال 1404 افزون 
بر خودكفايي در محصولات كشاورزي و دامي، نيازهاي كشورهاي 
همسايه و منطقه را نيز پوشش دهد اما با اين روند منفي آيا مي توان 
به اين اهداف دست يافت؟ به نظر مي رســد دولت ها تاكنون در 
رسيدن به اين اهداف نه تنها موفق نبوده اند، بلكه با نگاهي به آمار و 
عملكردها در سال هاي پيشين، بسيار عقب تر از برنامه هاي ترسيم 

شده هستيم.

گزارش »كسب و كار« از رشد منفي تراز محصولات كشاورزي

ساده ترين راه، واردات است

در ســال هاي اخير بخش كشــاورزي 
بيشترين آسيب را از نبود زيرساخت هاي 
نگهداري و فرآوري محصولات كشاورزي 
متحمل شده است به گونه اي كه در زمان 
برداشــت، بخش بزرگي از محصولات 
كشاورزي يا از بين مي روند يا اينكه در بهترين حالت خوراك دام 
مي شــوند. در حالي كه اگر زيرســاخت هاي مورد نياز اين بخش 
مانند سردخانه و كارخانه هاي فرآوري در شهرها و استان هايي كه 
كشــاورزي در آنجا به صورت مداوم و گسترده جريان دارد، وجود 
داشته باشد، اين محصولات قابليت نگهداري طولاني مدت را پيدا 
مي كنند و بخشي از نيازهاي مواد غذايي داخل را پوشش مي دهند. 
يكي از مشــكلات اساسي بخش كشــاورزي نبود الگوي كشت و 
زيرســاخت هاي نگهداري و فرآوري اين محصولات است كه در 
سال هاي اخير هم اقدامات دولت نتوانسته اين مشكلات را به ويژه در 
استان هاي جنوبي برطرف كند. ضمن آنكه نبود حمايت هاي كافي 
از سوي دولت از سرمايه گذاران و بهره برداران، موجب شده كه تمايل 

زيادي براي ايجاد صنايع تبديلي و تكميلي وجود نداشته باشد. 

    انتظار بيشتري از دولت داريم
غلامحسين طباطبايي، معاون فني و اجرايي سازمان مركزي تعاون 
روستايي ايران، درباره مشكلات كشاورزان در زمينه نبود سردخانه 
و صنايع تبديلي و فراوري، مي گويد: براي نگهداري طولاني مدت 
محصولات كشــاورزي بايد صنايع تبديلي و تكميلي و تجهيزات 
نگهداري آنها در نزديكي مناطق كشاورزي ايجاد شود. وي با اشاره 
به اينكه در ســال 92، 12 ميليارد تومان اعتبــار براي اين بخش 
درنظرگرفته شد، اظهار مي كند: در مجموع حدود 70ميليارد تومان 
در 3 سال گذشته صرف ايجاد زيرساخت ها شده كه مي تواند زمان 
برداشت محصول تا مصرف آن را كنترل كند اما انتظارات بيشتري از 

دولت وجود دارد زيرا در اين بخش كمبودهاي زيادي داريم. 

    سود 16درصدي بانك ها سرمايه گذار جذب نمي كند
طباطبايي، با بيان اينكه در برخي كشــورهاي همسايه كارمزد 2 
درصدي براي تسهيلات صنايع تبديلي و تكميلي با بازپرداخت هاي 
طولاني مدت در نظــر مي گيرند، مي افزايــد: در صنايع تبديلي و 
تكميلي ما كارمزد 16 درصد با بازپرداخت 4 تا 5 ســاله داريم كه 
انگيزه زيادي را براي ســرمايه گذار ايجاد نمي كند. معاون فني و 
اجرايي سازمان مركزي تعاون روستايي ايران با تاكيد بر اينكه در 3 
سال گذشته 800 پروژه در اين راستا در شبكه زيرپوشش سازمان 
تعاون روستايي صرف ايجاد زيرساخت ها شده است، مي گويد: هنوز 
يك ريال تخصيص اعتبار در اين زمينه در سال 93 نداشته ايم. براي 
امسال حدود 16/5ميليارد تومان اعتبار براي احداث زيرساخت ها 
در نظر گرفته شده اســت و به همين ميزان هم از بانك ها اعتبار 

دريافت مي كنيم. 
معاون فني و اجرايي ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، با 
اشــاره به اينكه بايد محصولات از زمان برداشــت تا زمان مصرف 
طوري نگهداري شــوند تا كمترين آســيب را ببينند، مي افزايد: 
شبكه زير پوشش ما تا ســال 90 اقداماتي در اين زمينه انجام داد. 

در سال 90 دولت 37 ميليارد تومان اعتبار به اين بخش اختصاص 
 داد كه با تلفيق تســهيلات بانك ها اين رقم به 80 ميليارد تومان 

رسيد.
 بودجه در سال 91 به دليل كاهش اعتبارات از 37 ميليارد تومان 
در سال 90 به 2ميليارد تومان رسيد كه با وجوه اداره شده به رقم 
4 ميليارد تومان مي رسد. طباطبايي با بيان اينكه 2/5 ميليون تن 
ظرفيت انبار غلات در كشور داريم، مي گويد: 300صنعت تبديلي و 
توليدي در سطح شبكه تعاون روستايي وجود دارند كه از 5 ميليارد 

تومان سرمايه گذاري تا شركت هاي بسته بندي كوچك در اين شبكه 
فعاليت مي كنند. 

    وام هاي بلندمدت و كم بهــره صنايع تبديلي را رونق 
مي دهند

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار، سياست هاي 
بانك ها در قبال پرداخت تسهيلات با بهره هاي 16 تا 24درصدي 
)مضاربه( را عاملي در كمبود صنايع تبديلي و فراوري محصولات 

كشاورزي در كشــور مي داند و مي گويد: صنايع تبديلي آجيل و 
خشكبار در كشور به صورت سنتي انجام مي شود اما با سياست هاي 
دولت و بانك ها، صنايع سنتي نيز در حال از هم پاشيدن هستند.  وي 
مي افزايد: براي نمونه تا چندي پيش جزو صادركنندگان تخم كدو 
بوديم اما اكنون از تركيــه و اوكراين اين محصول را وارد مي كنيم. 
چون هزينه توليد در ايران نســبت به كشــورهاي يادشده بسيار 
بالاست و بر همين اساس قيمت ها نيز متفاوت است. توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان ايراني بايد هم هزينه توليد بالا را بپردازند و هم 

سود دلالان و واسطه ها را. احمدي از آينده نامطلوب صنايع فراوري 
و تبديلي به ويژه آجيل و خشــكبار خبر مي دهد و اظهار مي كند: 
به دليل هزينه هاي بالا و ســنتي بودن صنايع تبديلي در آجيل و 
خشكبار، بسياري از توليدكنندگان و اعضاي اين اتحاديه در يكي دو 
سال گذشته از اين شغل دست كشيدند. دولت بايد با دادن وام هاي 
بلندمدت و كم بهره )2 تا 5درصــد( از هزينه هاي توليد بكاهد تا 
سرمايه گذاران رغبت و تمايل بيشتري به صنايع تبديلي و فراوري 

نشان دهند. 

»كسب وكار« بررسي مي كند

صنايع تبديلي بي نصيب از خوان اعتبارات
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كار و 
كارآفرین

 »كارآفريني« اين روزهــا ورد زبان 
مديران دولتي است. امروز آمار بيكاري 
دو رقمي است و آمار اشتغال جوانان و 
فارغ التحصيلان دانشگاهي از وضعيت 
كلي جامعه هم نگران كننده تر است. 
بر اساس آخرين آمار رســمي، نرخ بيكاري مردان شهرنشين 
كه در گروه 20 تا 24 ساله قرار دارند، 23/8 و آمار بيكاري زنان 
همين گروه سني 54/1 درصد اســت. در اين وضعيت موانع 
زيادي در مسير كارآفريني وجود دارد؛وقتي كه زن باشي كار 

سخت تر هم مي شود.
سيده فاطمه مقيمي، مشاور رئيس اتاق تهران در امور بانوان 
بازرگان و كارآفرين معتقد اســت بخشي از مشكلات و موانع 
كارآفريني در ايران مرد و زن نمي شناسد؛ به گفته او كمبود 
قوانين حمايتي و وجود قوانين مزاحم و دست و پاگير، عرصه 
را براي شروع كسب و كارهاي جديد تنگ مي كند. اين فعال 
اقتصادي به »كسب و كار« مي گويد: دولت آنگونه كه بايد، از 
كارآفريني حمايت نمي كند. حتي قانون بهبود مستمر فضاي 
كسب و كار  در عمل اجرايي نشده  اســت . وي مي افزايد: اگر 
قرار است از سمت اقتصادي كه 85 درصد آن دولتي است به 
سمت اقتصادي كه بخش خصوصي در آن توسعه يافته است 
حركت كنيم، بايد كارآفريني و شروع كسب و كارهاي جديد 
تسهيل شــوند. اين امر هم به تصويب قوانين راحت و حذف 
قوانين مزاحــم و بازدارنده نياز دارد. مقيمــي ادامه مي دهد: 
در وضعيتي كه حدود 50 درصد از كل جامعه و بيش از نيمي 
از فارغ التحصيلان دانشگاه ها را زنان تشكيل مي دهند، رشد 
بخش خصوصي بدون تســهيل حضور زنــان در عرصه هاي 
كارآفريني و كســب و كار ممكن نيســت. رئيس كانون زنان 
بازرگان با اشاره به افزوده شدن حدود 5 ميليون فارغ التحصيل 
جديد دانشــگاهي به بازار كار در آينده اي نزديك، مي گويد: 
بيش از نيمي از اين افراد، دختران و زنان جوان هستند. بايد 
از هم اكنون براي تسهيل زمينه هاي اشتغال و كارآفريني آنها 
برنامه ريزي كرد. اين فعال اقتصادي بيان مي كند: حمايت از 
كارآفريني و به ويژه تسهيل كارآفريني زنان حمايت از آينده 

اقتصادي كشور است. 

مشكلات تامين سرمايه
وي با اشــاره به اعتماد به نفس و ريســك پذيري پايين زنان 

مي گويد: اين مشــكلات نيز از جمله موانــع كارآفريني آنها 
محسوب مي شــود اما محدوديت هاي شــخصيتي زنان نيز 
ريشــه در ديدگاه كلي جامعه دارد. جامعه مــا هنوز به نقش 
زنان به صورت ســنتي نگاه مي كند. بعضي مشــاغل مانند 
آموزگاري يا پرستاري را براي آنها مناسب مي داند ولي نسبت 
به حضورشــان در بعضي مشاغل صنعتي و ســخت با ترديد 
مي نگرد. مقيمي مي افزايد: بيشــتر زنان سرمايه لازم را براي 
شروع و تداوم كســب و كار در اختيار ندارند چرا كه بر اساس 

 آخرين آمار بين المللي، 1 درصد از كل مالكيت جهاني  متعلق 
به زنان است. 

همچنين آنها در شرايط مشابه دســتمزد كمتري نسبت به 
مردان مي گيرند. رئيس كانون زنــان بازرگان اضافه مي كند: 
كمبود سرمايه و مالكيت باعث مي شــود زنان توانايي تامين 
ضمانتنامه هاي لازم را نداشــته باشند و به ســختي بتوانند 
از بانك هــا و مراكز اعتباري تســهيلات بگيرنــد. اين فعال 
اقتصادي ادامــه مي دهد: زنان ســابقه حضــور كمتري در 

فعاليت هاي اقتصــادي دارند. بــه همين دليــل براي حل 
مشــكلات و طي درســت مســير، نيازمند تمرين بيشتري 
هستند. شركاي اقتصادي نيز سخت تر به آنها اعتماد مي كنند. 
 اين موارد  باعث كاهش اعتماد به نفس و قدرت ريسك پذيري 

زنان مي شود. 

حركت با نقشه راه
مقيمي توانمندســازي زنــان از طريق آمــوزش را راه حلي 

براي گســترش كارآفريني آنهــا مي دانــد و مي افزايد: زنان 
بايــد كار گروهــي را بياموزنــد و از تجربيــات موفقيــت و 
شكســت ديگران اســتفاده كنند. آنها بايد پيش از شــروع 
كسب و كار خود، از مشــاوره متخصصان و فعالان اقتصادي 
بهره بگيرنــد. تهيــه نقشــه راه به معنــاي تعييــن اهداف 
و مســير رســيدن به آنها نيز ضروري اســت. وي مي گويد: 
 همچنين ما بايد به بومي ســازي تجربيات موفق كشورهاي 

ديگران بپردازيم. 

»كسبوكار«مهمترينموانعكارآفرينيزنانرابررسيميكند

شکوفایی اقتصادی با حمایت از  زنان كارآفرین 

كميسيون اجتماعي مجلس قرار بود 
در جلســه ديروز خود لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنان را مورد بررســي 
قرار دهد اما به گفته محمداسماعيل 
ســعيدي، يكي از اعضاي كميسيون، 
اين اتفاق رخ نداد. وي به »كسب و كار« گفت: كارگروهي كه 
براي رسيدگي به ابهامات لايحه تشكيل شده است، گزارشي 
را براي ارائه به كميسيون اجتماعي آماده كرده بود اما فرصتي 

براي طرح اين لايحه به دست نيامد. 

دولت دهم لايحه كاهش ساعت كاري زنان را 27 تيرماه 92 و به 
عبارت ديگر در روزهاي پاياني عمر خود روانه مجلس كرد. در 
صورت تصويب اين لايحه ساعت كاري زناني كه همسر معلول 
يا داراي بيماري صعب العلاج و فرزند معلول يا زير 7 سال دارند، 
از 44 ساعت به 36 ساعت كاهش پيدا مي كند؛ البته حقوق آنها 
تغييري نخواهد كرد و اين زنان همان حقوق 44 ساعت كار در 

هفته را دريافت مي كنند. 
ابهاماتي كه عنوان اين طرح در جامعه ايجاد كرد و باعث شد اين 
تصور ايجاد شود كه قرار است ساعت كاري تمام زنان كاهش 
يابد، باعث شد كميســيون اجتماعي مجلس عنوان آن را به 
لايحه كاهش ساعت كاري زنان داراي شرايط خاص تغيير دهد. 
اين لايحه پشتيباني و موافقت نمايندگان زن مجلس را كسب كرده 
است اما معاون رئيس دولت يازدهم در امور زنان و خانواده نگران 
به خطر افتادن امنيت شغلي اين دسته از زنان در صورت تصويب 
اين لايحه است. به اعتقاد شهيندخت مولاوردي، با توجه به روند 
طولاني اي كه درباره لايحه كاهش ساعت كاري زنان تاكنون طي 
شده و انتظاراتي كه مطرح شدن آن در جامعه هدف ايجاد كرده 
است، مجلس بايد سريع تر به اين لايحه رسيدگي كند به ويژه آنكه 
نمي توان موارد زنان داراي شرايط خاص را ناديده گرفت؛ بيشتر 
آنها به دنبال ارتقاي مديريتي و شغلي نيستند و تنها مي خواهند 
حقوق ثابتي را دريافت كنند. تصويب اين لايحه ممكن است همين 
خواسته را با خطر مواجه كند؛ بايد شرايطي فراهم شود كه ساعت 
كار كمتر اين زنان در مقايسه با مردان به حذف آنها از بازار كار و 
استخدام ها منجر نشــود.  مولاوردي طي جلسه هايي كه با زنان 
مجلس و نمايندگان كميسيون اجتماعي داشت، كوشيد آنها را 
متقاعد كند اگر هدف حمايت از نهاد خانواده است، مردان هم در 
رابطه با همسر يا فرزند معلول، بيمار يا خردسال خود وظايفي دارند 
و وظيفه همسري و تربيت فرزند تنها بر عهده زنان نيست؛ پس چه 
بهتر كه عنوان لايحه به كاهش ساعت كاري كاركنان داراي شرايط 
خاص تغيير كند تا شامل مردان هم بشود. اما اعضاي كميسيون 
اجتماعي مجلس با اين استناد كه تعداد مردان داراي اين شرايط 
زياد نيســت و قوانين بايد شموليت بيشتري داشــته باشند، با 

پيشنهاد مولاوردي مخالفت كردند. 

امنيتي كه به خطر مي افتد
لايحه كاهش ساعت كاري زنان موافقان و مخالفان سرسختي 

دارد. نمايندگان زن مجلس اين لايحه را عاملي براي حمايت از 
نهاد خانواده و كاهش مشكلات زناني مي دانند كه در چارچوب 
خانه وظايف سنگين تري دارند اما مخالفان معتقدند تصويب 
چنين قوانيني حضور زنــان در بازار كار را با مشــكل مواجه 
مي كند و قدرت رقابت آنها را با كارجويان مرد كاهش مي دهد. 
حميد حاج اســماعيلي، كارشــناس بازار كار در اين مورد به 
»كسب و كار« مي گويد: گاهي دولت يا مجلس با هدف حمايت 
از زنان و خانواده تصميماتي مي گيرند يا برنامه هايي را مطرح 

مي كنند كه در نهايت به نفع زنان نيست. 
وي ادامه مي دهد: شــايد تصميماتي مانند افزايش مرخصي 
زايمان زنان يا كاهش ســاعت كاري آنها در بخش هاي دولتي 
قابل اجرا باشد و مشــكلي ايجاد نكند اما بخش خصوصي به 
سادگي پذيراي چنين برنامه هايي نيست.  اين كارشناس بازار 
كار مي افزايد: كارفرمــاي خصوصي از نيروي كار خود انتظار 
كارايي و بهره وري دارد. او مي خواهد اگر خانمي را استخدام 
مي كند بتواند از نيروي كار او به اندازه مردان استفاده كند. اگر 

قرار باشــد در قبال كار كمتر حقوق مساوي بپردازد، ممكن 
است از استخدام زنان منصرف شود. 

حاج اســماعيلي بيان مي كند: به ويژه در شرايط كنوني كه 
بازار كار كشور در شرايط مناســب و متعادلي نيست و تعداد 
كارجويان از ميزان فرصت هاي شــغلي بالاتر است، نبايد با 
ايجاد محدوديت هايي قدرت رقابت پذيري زنان را كاهش داد. 
هايده مسافري مقدم، عضو اتحاديه زنان كارگر ايران در اين 
مورد مي گويد: ما مخالفتي بــا حمايت از خانواده نداريم ولي 
بدون اين قانون نيز كارفرمايان به استخدام دختران مجرد يا 
زنان بدون فرزند تمايل بيشتري دارند. در صورت تصويب اين 

لايحه، استخدام زنان با موانع بيشتري مواجه مي شود. 
وي ادامــه مي دهد: تصويــب لايحه كاهش ســاعت كاري 
زنــان، امنيت شــغلي خــود ايــن زنــان را نيز بــا خطر 
مواجــه مي كنــد. بايد در خــود ايــن قانــون راهكارهاي 
 حفــظ امنيــت شــغلي و ابزارهــاي نظارتي دربــاره آن 

پيش بيني شود. 

مشوق ها كافي نيست
محمداسماعيل سعيدي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
نيز از جمله كساني است كه نگران تاثير لايحه كاهش ساعت 
كاري زنان بر امنيت شــغلي زنان است. وي معتقد است: هر 
چند اين لايحه مي تواند در كاهش مشكلات اين گروه از زنان 
موثر باشد ولي ابهاماتي دارد كه باعث مي شود بعضي از اعضاي 

كميسيون نگراني هايي درباره آن داشته باشند. 
اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: در گذشته قانون مرخصي 
زايمان باعث شد تعداد زيادي از زنان شغل يا جايگاه شغلي 
خود را از دســت بدهند. اكنون اين احتمــال وجود دارد كه 
 لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نيز همين تاثير را به دنبال

 داشته باشد. 
سعيدي مي افزايد: بعضي قوانين شــايد در نهادهاي دولتي 
و عمومي بدون مشكل اجرا شــوند، ولي ضمانت كافي براي 
اجرا در بخش خصوصي را ندارند. بخش خصوصي به راحتي 
زير بار اجراي لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نمي رود. اين 

امر تبعيض هايي را بين زنان شــاغل در بخش هاي دولتي و 
خصوصي ايجاد مي كند. 

وي اضافه مي كند: در اين لايحه راهكارها و ضمانت هاي لازم 
براي نظارت بر اجراي قانــون در بخش خصوصي پيش بيني 
نشده است. از ســوي ديگر اين امكان وجود دارد كه تعدادي 
از كارفرمايان اين بخش با اســتفاده از قراردادهاي زيرميزي 
 و ســفيد امضا وانمود كنند كه قانــون در بنــگاه آنها اجرا 

مي شود. 
 عضو كميســيون اجتماعي مجلس مي گويد: لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنــان داراي شــرايط خاص، تســهيلاتي را 
پيش بيني كرده اســت كه كارفرمايان را تشويق به استخدام 
اين گروه از زنان مي كند. براي مثال مي توان به معافيت هاي 
بيمه اي اشــاره كرد. اما ميزان اين تســهيلات تشــويقي به 
اندازه اي نيســت كه بتوان آنها را ضمانتي بــر اجراي دقيق 
 قانون دانســت و تصــور كرد امنيت شــغلي زنــان با خطر

 مواجه نمي شود. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

كاهش قدرت رقابت زنان در بخش خصوصي 
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تورایمنی،بهداشــت،محیط 
زیست و پدافند غیرعامل برای 
مدیران و رؤسای پالایشگاه نفت 

اصفهان برگزارمی شود
به گزارش خبرنگار واحد رســانه روابط عمومی و 
بین الملل شرکت پالایش نفت اصفهان،مهندس 
محسن حیدری، با اشاره به اینکه این تور که با هدف 
آشنایی مدیران پالایشــگاه اصفهان از مشکلات 
و مواردی که در ســطح واحد ها وجــود دارد راه 
 HSE  اندازی شده است افزود: این توربه همت اداره
پالایشگاه اصفهان از سالیان قبل در این شرکت  راه 

اندازی شده است. 
وی تصریح کرد: در این طــرح معاونان و مدیران 
عملیاتی پالایشگاه اصفهان در قالب تور نیم روزه 
  HSE برای بازدید از واحدهایی که از جانب اداره
در اولویت بررسی و رفع مشکل قرار گرفته است ، 
حضور می یابند و بر اساس نظرات ایشان و مشکلات 
موجود فرم ابلاغ اقدام اصلاحی در جهت برطرف 
نمودن مشکلات در واحد مربوطه صادر می گردد. 
 رئیس حفاظت محیط زیست پالایشگاه اصفهان 
بیان داشت: در این فرایند بسیاری از عدم انطباق 
ها برطرف و برخی مواقع گردش کار اقدامات حذف 

می شود  تا از بروز مشکلات ممانعت به عمل آید. 
مهندس حیدری ، با اشاره به اینکه برگزاری تور 
HSE درپالایشگاه اصفهان بسیار تأثیر گذار بوده 
است اظهار داشت: بسته به شــرایط واحدها و  به 
صورت میانگین ۲ مرحلــه در ماه تور HSE برای 
مدیران و معاونان در پالایشگاه اصفهان برگزارمی 
شود؛ البته این میزان بازدید بسته به موضوع، نوع و 

عملکرد واحدها متفاوت است.
وی ضمن تشــکر و قدردانی به دلیل مشارکت و 
حضور کلیه مدیران و رؤســای شرکت و حمایت  
مدیرعامل دراین برنامه ها، خواستار اهتمام ویژه 
کلیه پرسنل شرکت در راستاری رفع مغایرت ها 
و رعایت الزامات در حــوزه HSE به منظور ایجاد 
شرایط ایمن، حفظ محیط زیست سالم، رعایت 
الزامات بهداشتی به همراه استمرار تولید پایدار شد.

در مراسم کتاب سال حوزه از 
آیت الله شبیری تقدیر می شود

حجت احسان بخش/ قم: دبیر کتاب سال حوزه 
های علمیه با اشاره به برگزاری این مراسم در روز 
پنجشــنبه عنوان کرد: در این مراسم از آیت الله 
شبیری زنجانی تقدیر به عمل خواهد آمد. وی ادامه 
داد: تعداد ۱۶۳۶ اثر اعم از کتاب و پایان نامه و مقاله 
به دبیرخانه کتاب سال حوزه ارسال شده که در روز 
پنجشنبه از آثار برگزیده تقدیر به عمل خواهد آمد

برگزاری دوره آموزشی طرح ملی 
همیار گاز ویژه معلمان و کارشناسان 

آموزش و پرورش استان اصفهان
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، 
ابراهیم محسنی سرپرست این شرکت از برگزاری 
دوره آموزشــی طرح ملی همیار گاز ویژه معلمان و 
کارشناسان آموزش و پرورش استان خبر داد و گفت: 
این برنامه با هدف ارتقای ســطح آگاهی جامعه در 
زمینه مصرف بهینه گاز طبیعی و همچنین گسترش 
فرهنگ صحیح استفاده از این منبع ارزشمند اجرا 
شده است. وی با بیان اهمیت اجرای این طرح گفت: 
مصرف بهینه گاز طبیعی به عنوان یکی از محورهای 
اصلی پایداری انرژی در کشور، نیازمند فرهنگ سازی 
از سنین پایه اســت و در همین راستا، در طرح ملی 
همیار گاز با آموزش معلمان، انتقال این مفاهیم به 

دانش آموزان و خانواده ها تسهیل می گردد.
سرپرست شرکت گاز اســتان اصفهان افزود: در 
این دوره آموزشــی، مباحث مرتبط با ایمنی گاز، 
روش های مصرف بهینه، کاهش هدررفت انرژی 
و همچنین نکات مربوط به پیشگیری از حوادث 
ناشی از مصرف نادرســت گاز طبیعی به معلمان 
آموزش داده شد و معلمان با نقش تأثیرگذار خود در 
تربیت نسل آینده، بهترین سفیران فرهنگ سازی 
در این حوزه محسوب می شوند. وی ضمن قدردانی 
از همکاری اداره کل آموزش و پرورش اســتان، 
ابراز امیدواری کرد که این طــرح بتواند تأثیرات 

عمیق تری بر رفتار مصرف جامعه داشته باشد.
وجیهه فاضل معاون آمــوزش ابتدایی اداره کل 
آموزش و پرورش استان اصفهان نیز طی سخنانی 
ضمن حمایت از اجرای این طرح افزود: مخاطب 
این طرح به درســتی دانش آموزان تعیین شده 
اند و به جــرات می توان گفــت در این خصوص 
نسل آینده ساز کشور بهترین کارایی را خواهند 
داشت. همچنین بیان داشــت: طرح ملی همیار 
گاز، طرح بسیار خوبی اســت و آموزش و پرورش 
 اســتان باجدیت در اجرای اثربخــش این طرح 

همکاری می نماید.

مدیــرکل کتابخانه هــای 
عمومــی مازنــدران از 
برگــزاری بیــش از ۶۷۰ 
برنامه فرهنگی، کتابخوانی 
و نمایشــگاهی در سطح 
اســتان به مناســبت ایام الله دهه فجر خبر داد و 

جزئیات این برنامه ها را تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومــی اداره کل کتابخانه های 
عمومی مازندران، ســکینه  خاتــون مهدیان پور، 
مدیــرکل کتابخانه هــای عمومــی اســتان، در 
گفت وگویی به تشــریح برنامه های این اداره کل به 

مناسبت ایام الله دهه مبارک فجر پرداخت.
وی با اشاره به گستردگی برنامه ها در شهرستان ها 

و روستاهای استان افزود: امســال با هدف ترویج 
فرهنگ کتابخوانی و گرامیداشت سالروز پیروزی 
انقلاب اســلامی، بیش از ۹۷۰ برنامــه متنوع در 
کتابخانه ها و مناطق مختلف استان اجرا خواهد شد.

مدیرکل کتابخانه های عمومــی مازندران افزود: از 
مهم ترین برنامه های پیش بینی شــده می توان به 
ویژه برنامه گرامیداشت ۶ بهمن در آمل به مناسبت 
سالروز حماســه این شهر، جشــن »فجرانه« در 
کتابخانه های روســتایی سراسر اســتان، و برنامه 
»روایت نور« در شهرستان های نوشهر، قائم شهر، 
ساری و بابلسر اشاره کرد که با محوریت روایتگری 
اشــخاص و معتمدین از نقش مازندران در انقلاب 

اسلامی برگزار خواهد شد.
وی همچنین از برگــزاری برنامه هایی با محوریت 
زنان و خانواده خبر داد و گفت: ویژه برنامه »گل های 
نرگس« در شهرستان های چالوس، بهشهر، سوادکوه 

شمالی، نکا و نور با موضوع نقش زنان منتظر در تعالی 
خانواده و تربیت مهدوی اجرا می شود. مهدیان پور 
با اشــاره به دیگر برنامه های این دهــه اظهار کرد: 
مسابقه »پویش خانوادگی انتظار امید« با موضوع 
معرفی کتاب هایی درباره ســبک زندگی مهدوی 
از ۱۲ تا ۳۰ بهمن در ســایت "کتابخــون" برگزار 
خواهد شــد. همچنین برنامه »کتاب در روستای 
من« در روستاهای توساکله تنکابن )۱۵ بهمن( و 

پورواملاخیل نکا )۲۱ بهمن( برگزار می شود.
وی افزود: برگزاری عصر شــعر و داستان با عنوان 
»ایرانِ جان؛ جانِ ایران« در بابل، با حضور مهمانان 
ویژه کشوری در تاریخ ۱۷ بهمن و همچنین افتتاح 
کتابخانه مرحوم فرید حســینی زاده در روستای 
امین آبــاد بابل در روزهــای پایانی دهــه از دیگر 

برنامه های شاخص این ایام خواهد بود.
مدیرکل کتابخانه های عمومی مازنــدران در پایان 

خاطرنشان کرد: محافل کتابخوانی، نمایشگاه های 
کتاب، مســابقات نقاشــی ویژه کودکان، و برپایی 
غرفه های فرهنگی در مســیر راهپیمایی ها از دیگر 

برنامه هایی است که در دهه مبارک فجر برگزار خواهد 
شد و امیدواریم این برنامه ها زمینه ساز ترویج فرهنگ 

انقلاب اسلامی و توسعه کتابخوانی در جامعه باشد.

مدیرکل کتابخانه های عمومی مازندران خبر داد:

اجرای ۶۷۰ برنامه فرهنگی در کتابخانه های مازندران به مناسبت دهه فجر

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: در دهه فجر امسال، 
۹ شرکت تعاونی جدید با سرمایه گذاری حدود ۸۰ میلیارد تومان در 
استان افتتاح خواهد شد.  علی باقری مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مازندران با اشاره به برنامه های این اداره کل در ایام مبارک دهه فجر، 
گفت: در دهه فجر امسال، ۹ شــرکت تعاونی جدید با سرمایه گذاری 
 حدود ۸۰ میلیارد تومان در اســتان مازندران افتتاح خواهد شــد. 

وی با اشاره به اینکه این تعاونی ها با حدود ۲۰۰ نفر عضو، برای ۱۳۰ نفر 
اشتغال مستقیم ایجاد خواهند کرد که نشان دهنده تلاش مستمر برای 
افزایش ظرفیت های تولید و اشتغال زایی در استان است، افزود: علاوه 

بر این، ۹ طرح دیگر نیز توسط دستگاه های مختلف زیرمجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اســتان به بهره برداری خواهد رسید که 
 نقش چشمگیری در توسعه اقتصادی و اجتماعی استان خواهند داشت. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اعلام اینکه این طرح ها 
شامل انواع پروژه های تولیدی و خدماتی هستند که به منظور حمایت 
از بخش تعاون و توســعه اشتغال در اســتان طراحی شده اند، گفت: 
افتتاح این پروژه ها در دهه فجر به عنوان نمادی از رشــد و شکوفایی 
 اقتصادی در مســیر تحقق اهداف انقلاب اسلامی محسوب می شود. 

باقری به مجموعه ای از برنامه های فرهنگی و اجتماعی این اداره کل در 
ایام دهه فجر اشاره کرد و گفت: در راستای گرامیداشت پیروزی انقلاب 
اســلامی و همچنین ارتقای روحیه همبستگی و همدلی، برنامه های 
مختلفی در سطح اســتان برگزار خواهد شــد از جمله این برنامه ها 
 می توان به نواختن زنگ انقلاب در واحد های تولیدی استان اشاره کرد. 

وی بیان کــرد: این اقــدام بــه منظور یــادآوری اهمیــت انقلاب 
اســلامی و پیــروزی مــردم ایــران در برابــر ظلــم و اســتبداد، 
 در مراکــز تولیــدی و صنعتــی اســتان برگــزار خواهــد شــد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازنــدران ادامه داد: غبارروبی و 
عطر افشانی مزار شــهدا یکی دیگر از برنامه های این ایام است که به 
منظور تکریم و احترام به شهدای انقلاب اســلامی و دفاع مقدس در 
تمامی شهرستان های اســتان برگزار خواهد شــد. همچنین، دیدار 
با خانواده های معظم شــهدای کارگری اســتان نیز در دســتور کار 
 قرار دارد تا یاد و خاطره ایثارگران این عرصه گرامی داشــته شــود. 

این مســئول به بازدید میدانی از واحد های تولیدی و صنعتی استان 
اشــاره و بیان کرد: در این ایام، بازدید هایــی از واحد های تولیدی با 
حضور مدیران عضو شورای هماهنگی دســتگاه های اجرایی استان 
با هدف بررسی مشــکلات تولیدکنندگان و شــناخت ظرفیت ها و 
 چالش های موجــود در واحد هــای تولیــدی انجام خواهد شــد. 
باقری افزود: یکی از برنامه های ویژه ما در دهه فجر، برپایی میز خدمت 
در مناطق روســتایی استان اســت. در این میز خدمت، دستگاه های 
عضو شورای هماهنگی از جمله بهزیســتی به عنوان دستگاه معین، 
 خدمات مورد نیاز را به مردم در مناطق مختلف استان ارائه خواهند داد. 

وی از برگــزاری پیــاده روی و ورزش گروهــی در واحد های تولیدی 

و خانواده هــای بــزرگ جامعــه کار و تــلاش اســتان خبــر داد و 
گفت: برای تقویت روحیه همبســتگی و نشــاط اجتماعی در میان 
کارگــران و تعاونگران اســتان، پیــاده روی گروهــی و ورزش های 
 جمعی در واحد های تولیدی مختلف اســتان برگزار خواهد شــد. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران از برنامه عیادت از بیماران 
جامعه کار و تلاش استان در بیمارستان های تأمین اجتماعی استان خبر 
داد و گفت: در ایام دهه فجر، برنامه ای ویژه برای عیادت از بیماران جامعه 
 کار و تلاش استان در بیمارستان های تأمین اجتماعی برگزار می شود. 

ایــن مســئول ادامــه داد: این برنامــه شــامل عیــادت از بیماران 
در بیمارســتان های ولی عصــر قائم شــهر، بیمارســتان رازی 
چالــوس و بیمارســتان حکمت ســاری اســت تــا از ایــن طریق 
 بــه حمایــت از کارگــران و خانواده هــای آنــان پرداخته شــود. 
باقری به برگزاری دوره های آموزشی برای کاهش آسیب های اجتماعی 
در جامعه کار و تلاش استان اشــاره کرد و گفت: در دهه فجر امسال، 
دوره های آموزشی مختلفی در جهت کاهش آسیب های اجتماعی و 

ارتقای آگاهی های عمومی جامعه کارگری برگزار خواهد شد. 

هاشــم هاشــم زاده/قم: حجت الاســلام والمســلمین صفر 
فلاحی مدیــر حرم مطهر حضــرت معصومه ســلام الله علیها 
در گفتگو بــا خبرنگاران گفــت: انتظار این اســت که اولویت 
مدیریت شــهری قم، توجه به تســهیل حضور زائرین در حرم 

حضرت معصومه سلام الله علیها باشد. وی ادامه داد: این حرف 
 درســت نیســت که همه کارهای شــهرداری قم، مورد تایید 

حرم است.
فلاحی تاکید کرد: زائران نسبت به حضور راحت تر به حرم مطهر، 

مطالبات به حقی دارند که انتظار می رود مدیریت شــهری قم 
در این زمینه برنامه ریزی دقیقی داشته باشد که مسیر حضور 
زائران به حرم مطهر، با کمترین مشــکل صورت گیرد و در این 

زمینه تسهیل شود.

 مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: در سال گذشته با کار جهادی، 
خوشبختانه تمامی روستاهای باقیمانده دارای قابلیت گازرسانی گازدار 
شدند و هم اکنون این استان بعنوان یکی از استان های سبز از لحاظ 

توسعه گازرسانی شناخته شده است.
ایلام- محمود کشاورزبا تبریک ایام الله دهه فجر، افزود:در سال های 
اخیر و به مناسبت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی رد پای طرح های 
گازرسانی در اقصی نقاط استان برای جامعه هدف قابل لمس بود ولی 
امسال بدلیل اتمام کارهای گازرسانی در مناطق شهری و روستایی این 
طرح ها دیده نمی شود، اما گرمای انقلاب در زمستان های سرد این دیار 
بخصوص در مناطق محروم و صعب العبور بخوبی حس می شود. وی با 
بیان اینکه گازرسانی به مناطق در حال توسعه یکی از افتخارات شرکت 
ملی گاز است، افزود: قبل از انقلاب اسلامی هیچکدام از مناطق روستایی 
این استان از نعمت گاز برخوردار نبودند و مردم برای تهیه نان و گرما از 
درختان جنگلی استفاده می کردند، اما به برکت نظام و انقلاب اسلامی 
هم اکنون تمامی روستاهای دارای قابلیت گازرسانی این استان از نعمت 
گاز برخوردار هستند و که این امر باعث افزایش سطح رفاه و آسایش 

مردم در اقصی نقاط استان شده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان با اشاره به اینکه هدیه گرم نظام و انقلاب 
اسلامی با جهش گازرسانی و پایان استفاده ازهیزم در روستاهای این 
استان، گرمابخش سردترین نقاط استان شد و خداحافظی و استفاده 
از چوب و دیگر وسائل غیر استاندارد برای گرما رقم زد، تصریح کرد: با 
توجه به اینکه استان ایلام در منطقه کوهستانی و سردسیر واقع شده 
است، اقدامات ارزنده ای برای گسترش شبکه های گازرسانی در سطح 

شهرها و روستاها انجام گردیده که با ارائه آن به مخاطبان، میزان امید به 
زندگی و درجه رضایت مندی آنان را ارتقاء داده است.

کشاورز ایجاد آسایش در بخش خانگی و تجاری، کمک به رونق تولید 
و شکوفایی اقتصاد، صیانت از محیط زیست، توسعه کشاورزی و بخش 
گلخانه ای و افزایش کیفیت محصولات تولیدی به عنوان مهمترین 
و شــاخص ترین تأثیرات گاز طبیعی است که پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی موجب ایجاد تصویر مناســب از گازرسانی به نقاط شهری و 

روستایی این استان شده است.
وی با اشاره به اینکه این استان در سال گذشته به مناطق سبز کشور 
از لحاظ توسعه سرانه گازرسانی رســید، افزود: تعداد کل روستاهای 
ایلام ۶۳۷ روستا بوده که از این تعداد ۵۸۹ روستا از نعمت گاز طبیعی 
برخوردار بوده و هم اکنون ۱۰۰ درصد جمعیت شهری و ۹۹ درصد 

جمعیت روستایی استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند.
وی به تعداد روستاهای فاقد توجیه گازرسانی در اقصی نقاط استان 
اشاره کرد و اظهار داشــت: در مجموع ۴۸ روستا در این استان بدلیل 
شرایط خاص از جمله دارای کد روستا بوده ولی خالی از سکنه هستند 
و یا صعب العبور بودن، جمعیت کمتر از ۵ خانوار و غیره از لحاظ سرانه 
کشوری مصوب برای گازرسانی، فاقد توجیه و قابلیت گازرسانی هستند.
مدیرعامل شرکت گاز استان تصریح کرد: به منظور تحقق نامگذاری 
سال در جهت رونق تولید و اشتغار پایدار و توجه به صنایع، این مجموعه 
به صنایع تولیدی از لحاظ گازرســانی توجه ویژه ای داشــته است و 
از ابتدای شروع گازرســانی تاکنون یک هزار و ۴۴۱ واحد تولیدی و 

اقتصادی در اقصی نقاط استان ایلام گازدار شده است.

وی با اشاره به اینکه آوازه این مجموعه در مناطق سخت گذر و در حال 
توسعه این استان پیچیده است و هم اکنون چتر سبز گاز در مناطق 
شهری و روستایی این دیار افراشته شده اســت،تاکید کرد: با توجه 
به اسناد بالادستی و لزوم رعایت توجیه پذیری اقتصادی گازرسانی 
و شروط؛ هزینه گازرسانی به هر خانوار ۴۵۰ میلیون ریال است و هم 
اکنون تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار از نعمت گاز طبیعی برخوردار 

هستند، لذا گازرسانی به ۴۸ روستای باقیمانده امکانپذیر نیست.
کشاورز از جذب بیش از ۶ هزارو ۱۰۱ هزار مشترک جدید گاز طبیعی 
در طول ۹ ماهه امسال در مناطق شــهری و روستایی ایلام خبر داد. 
کشاورز با اشاره به اینکه این تعداد اشتراک گذاری در مناطق مختلف 
شهری و روستایی بوده است، افزود: از این تعداد ۲ هزارو ۲۲۶ مورد در 
ایلام، ۱۸۰ مورد در چوار، ۳۷۷ مورد در ایوان، ۳۷۷ مورد در چرداول، 
۲۴۹ مورد در سیروان، ۴۴۶ مورد در هلیلان، ۳۴۰ مورد در دره شهر، 
۳۶۳ مورد در ملکشــاهی، ۳۱۱ مورد در مهران، ۱۹۲ مورد در بدره، 
۷۰۱ مورد در دهلران و ۳۳۹ مورد آبدانان بوده است.وی  با بیان اینکه 
در طول سال گذشته ۱۰ هزار و ۲۳۶ مشترک جدید به آمار مشترکین 
در اقصی نقاط استان روستایی استان اضافه شده است، اظهار داشت: 
در مجموع تعداد مشترکین گاز در مناطق شهری و روستایی استان به 

۲۲۱ هزار و ۵۶۷ مشترک رسیده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه شرکت گاز استان 
ایلام حرکت روبه رشد و پرشتابی را در توسعه گازرسانی به اقصی نقاط 
استان دنبال کرده که هم اکنون ۱۰۰ درصد مناطق شهری و بیش از ۹۹ 
درصد جمعیت روستایی ایلام از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند، 

تصریح کرد: با تلاش و کوشــش همکاران این شرکت هم اکنون این 
استان در ردیف استان های سبز کشور قرار گرفته است.

وی با بیان اینکه نقش بی بدیل گاز در ســبد انــرژی گامی مؤثر در 
راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی است، گفت: جایگزینی گاز 
طبیعی به عنوان یکی از اهداف راهبردی این شــرکت علاوه بر حفظ 
محیط زیست، در ایجاد رفاه عمومی، برقراری عدالت اجتماعی، پیشران 
توسعه اقتصادی و جلوگیری از مهاجرت و اشتغال پایدار در روستاها 

تأثیر بسزایی دارد.
کشاورز تاکید کرد: ایجاد ۵ هزارو ۵۹۷ کیلومتر خطوط انتقال،تغذیه و 
شبکه توزیع، نصب ۱۳۰ هزارو ۴۳۵ انشعاب، پذیرش ۲۲۱ هزارو ۵۶۷ 
اشتراک، بهره مندی تمامی شــهرهای استان و ۵۸۹ روستا از نعمت 
گاز طبیعی، گازرسانی به ۲۴ جایگاه CNG ، گازرسانی به ۱۲ شهرک 
صنعتی و گازرسانی به یک هزارو ۴۴۱ واحد تولیدی و اقتصادی بخشی 

از اقدامات این شرکت از ابتدای گازرسانی تاکنون بوده است.

ســمنان . تبیانیان: حمیدرضا همتی سرپرست بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان سمنان اعلام داشت: دهه فجر امسال ۵۷ پروژه بهسازی 
و اصلاح معابر روستایی با اعتباری بالغ بر ۲۷۲ میلیارد ریال در حوزه 

عمران روستایی به بهره برداری می رسد . 
همتی با بیان اینکه طرح هادی و اجرای بهسازی و اصلاح معابر روستایی 
یکی از مهم ترین اقدامات بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در جهت عمران و 

آبادانی روستاها است افزود:

اعتبار هزینه شــده برای افتتاح این طرح ها از محــل اعتبارات ملی، 
استانی و اعتبارات دهیاری به صورت مشارکتی بوده که شامل عملیات 
خیابانسازی و آســفالت معابر،آجر فرش، سنگ فرش،جدولگذاری، 
کفســازی بتنی، اجرای دیوار حائل ســنگی ، لوازم بــازی پارک در 

روستاهای استان می باشد.
سرپرست بنیاد مسکن استان اعلام داشت:پروژه های عمران روستایی 
در شاهرود در ۲۷ روستای شهرستان با اعتباری بالغ بر ۱۰۲ میلیارد 

ریال ، دامغان در ۷ روستا با اعتبار ۲۲ میلیارد ریال، سمنان و سرخه ۴ 
روستا با اعتبار ۱۸ میلیارد ریال، میامی در ۷ روستا با اعتبار ۶۵ میلیارد 
ریال، مهدیشهر در ۵ روستا با اعتبار ۲۹ میلیارد ریال، گرمسار و آرادان 
۷ روستا با اعتبار ۳۳میلیارد ریال در ایام الله دهه مبارک فجر مورد بهره 

برداری قرار می گیرد.
همتی با بیان اینکه ارتقاء سطح کیفی مسکن روستایی، مقاوم سازی 
ســاختمان ها و کاهش خطرات در برابر بلایــای طبیعی و حوادث 

غیرمترقبه را به همراه دارد گفت:طی دهه مبارک فجر ســال جاری 
۱۵۰ واحد مسکن روستایی برخوردار از تسهیلات کم بهره معرفی شده 
از سوی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز افتتاح خواهند شد و برای این 

واحدها نیز اعتباری حدود ۵۲۵ میلیارد ریال هزینه شده است. 
همچنین تعداد ۳۵ واحد نیز که به صورت گروه ساخت و انفرادی در 
قالب طرح نهضت ملی مســکن در شهرستان های گرمسار و دامغان 

احداث شده نیز مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.

شهردار بوشهر اعلام کرد: استان بوشــهر با تلاش شهرداری های 
استان، به ویژه شهرداری بوشهر، توانسته است جایگاه دوم کشور را در 
عملکرد نوسازی برنامه هفتم توسعه براساس آمار رسمی وزارت راه و 

شهرسازی به دست آورد.
حسین حیدری، شهردار بوشــهر، با اشاره به رشــد ۶۱ درصدی 
صدور پروانه های ساختمانی از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا پایان آبان ماه 

نسبت به مدت مشابه سال قبل، گفت: این موفقیت نتیجه اقدامات 
حوزه معاونت شهرسازی و معماری شــهرداری بوشهر در راستای 
بومی سازی مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی ایران تحت 
عنوان “سیاست ها و ضوابط تشویقی کالبدی متضمن نوسازی در 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری” اســت.  وی افزود: رفع موانع 
قانونی در سکونتگاه های غیررسمی و تسهیل روند صدور پروانه های 

ساختمانی از دیگر عواملی است که به این رشد چشمگیر کمک کرده 
است. همچنین، تعداد زیادی دستور نقشه در محلات هدف صادر 
شده و مالکین این پلاک ها در حال طی مراحل طراحی و صدور پروانه 
هستند.  گفتنی است، شهروندان می توانند با مراجعه به حوزه معاونت 
شهرسازی و معماری شهرداری بوشهر، از مشوق های شهرسازی برای 

نوسازی و احیای بافت های فرسوده بهره مند شوند.  

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران  مطرح کرد: سرمایه گذاری ۸۰ میلیارد تومانی در ۹ شرکت تعاونی مازندران

مدیر حرم حضرت معصومه سلام الله علیها: این حرف درست نیست که همه کارهای شهرداری قم، مورد تایید مدیریت حرم حضرت معصومه است

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: در سال گذشته با کار جهادی، خوشبختانه تمامی روستاهای باقیمانده دارای قابلیت گازرسانی گازدار شدند

تعداد ۵٧ پروژه عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در دهه مبارک فجر در سطح روستاهای استان سمنان به بهره برداری می رسد

شهردار بوشهر خبر داد: افزایش صدور پروانه های ساختمانی و ارتقای جایگاه بوشهر در کشور 

خبر

استان ها
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 کسب و کار

شــینا انصاری، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت کشــور با همراهی محمدیاسر 
طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، مرجان شاکری 
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان اصفهان و شادی 
فضلی فرمانــدار کوهپایه روز پنج شــنبه ۱۱ بهمن ماه از 
نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه، بزرگ ترین 
 نیروگاه خورشــیدی متمرکز کشــور )آفتاب شــرق( 

بازدید کردند.
معــاون رئیس جمهــوری و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست کشور در حاشیه بازدید از نیروگاه خورشیدی 
فولاد مبارکه گفت: امروز از نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی آفتاب 
شرق در اســتان اصفهان که در حال تکمیل است، بازدید 
کردیم. یکی از رویکردهایی که در دولت چهاردهم در پاسخ 
به ناترازی انرژی و حفظ محیط زیست دنبال می کنیم توسعه 
و تنوع سبد انرژی و استفاده از انرژی های پاک به خصوص 

نیروگاه های خورشیدی است و این اقدام فولاد مبارکه در 
جهت همین رویکرد و سیاســت های بالادستی در قانون 

برنامه هفتم توسعه است.
انصاری ابــراز امیدواری کــرد این نیــروگاه باتوجه به 
هدف گذاری انجام شده تا سال آینده به بهره برداری برسد 
و باعث کاهش مصرف سوخت های فسیلی و کاهش انتشار 

گازهای گلخانه ای بشود.
مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید معاون رئیس جمهوری 
و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست از عملیات تکمیل 

نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی مطرح کرد:
کاهش ۸۵۰ هزار تن تولیــد گاز CO2 با راه اندازی کامل 

نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در 
حاشــیه بازدید معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست از نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی 

این شــرکت، ضمن ارائه گزارشــی از مراحل ساخت این 
نیروگاه، میزان ســرمایه گذاری های انجام شده و اقدامات 
جامع این شرکت در زمینه حفظ محیط زیست گفت: نیروگاه 
آفتاب شرق بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشیدی کشور و 
بیست و پنجمین نیروگاه بزرگ مقیاس خورشیدی دنیاست.

وی افزود: این نیروگاه علاوه بر اینکه به لحاظ تولید انرژی، 
سهم بســزایی در رفع ناترازی ها دارد، به جهت مزایای 

نیروگاه های تجدیدپذیر هم ارزش آفرین است.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، برنامه ریزی اولیه این بود 
که طی ۴2 ماه این نیروگاه احداث شــود، ولی با توجه به 
شرایط کشور و نیازی که وجود دارد، این برنامه به صورت 
فشرده تری عملیاتی شد و به لطف الهی تا پایان سال آینده 

کل ظرفیت این نیروگاه در مدار قرار می گیرد.
طیب نیا با بیان اینکه تا به امروز ۴۰ مگاوات از ظرفیت این 
نیروگاه وارد مدار شــده و نزدیک ۶۰ مگاوات نصب انجام 

شده است، تأکید کرد: به دلیل چالش های مختلف در زمینه 
واردات تجهیزات و نصب آن ها و سایر مشکلات مربوط به 
پروژه، به بهره برداری رساندن ظرفیت کامل این نیروگاه 
تا پایان سال آینده کار بسیار سختی است؛ اما با جدیت به 

دنبال تحقق این هدف گذاری چالشی هستیم.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه از مزایای محیط زیستی این 
نیروگاه می توان به کاهش ۸۵۰ هزار تن CO2 در سال اشاره 
کرد که معادل ظرفیت ۴2.۵ میلیون اصله درخت در جهت 
جذب CO2 و معادل تأمین نیاز برق بیش از ۴۰۰ هزار منزل 

مسکونی و یا ۱۵ میلیون لامپ است.
وی در خاتمه خاطرنشــان کرد: مزایای یادشده در شهر و 
استان اصفهان که جزو آلوده ترین شهرهای کشور است، از 
مصادیق بارز ایفای مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه است 
و امیدواریم بتوانیم با تسریع در انجام این پروژه در جهت 

خلق آینده ای بهتر برای جامعه گام برداریم.

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در بازدید از نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه:

نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه پاسخی به رفع ناترازی انرژی و 
سیاست های بالادستی در قانون برنامه هفتم توسعه است

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

لستر وندرمننامه به سردبير
در ســال 1947، يك روز صبح »لســتر 
وندرمن« مثل هميشــه بــه محل كارش 
رفت اما وقتي به آنجا رسيد نامه اخراجش 

را روي ميز ديد. 
لســتر بدون هيچ دليلــي از كار خود در 
يكي از شــركت هاي تبليغاتــي نيويورك 
 اخراج شــده بود اما لســتر جــوان، اصلا

 ناراحت نشد.
 او مي دانســت مي تواند خيلي چيزها را از 
ماكس ساكهايم، رئيس شــركت بياموزد 
 و البتــه مي خواســت كــه ايــن آموزش 

ادامه پيدا كند.
 با خــودش گفت: »مــن اگر بخوام ســر 
كلاســي برم كه اســتادي مثل ساكهايم 
داشــته باشــه، بايد هزاران دلار پول بدم. 
تا الان داشــتم ازش پول هــم مي گرفتم؛ 
حالا من به جاي آموزش بــراي او مجاني 
 كار مي كنــم و بي حســاب مي شــيم.«
 صبــح روز بعد لســتر ســر وقت پشــت 
ميــزش نشســت و كارش را بــدون 
 مــزد و حقــوق مثــل روزهــاي ديگــر

 انجام داد. 
ســاكهايم هــم تا يك مــاه هيــچ كاري 
بــه كارش نداشــت. گاهــي وقت هــا 
 بــه خــودش مي گفــت: »ايــن پســره 
ديوونــه اســت. معلوم نيســت چــرا باز 
ســر كار مياد. نكنه مي خواد بعدا ســراغ 
دادگاه بــره و بگــه مــن كارم را انجــام 
دادم و پولــم را مي خــوام؟« امــا لســتر 
 بــدون هيــچ چشم داشــتي كارش را 

انجام مي داد. 
ماه دوم كه تمام شد، ســاكهايم مطمئن 
شد لستر قصد و غرضي ندارد و واقعا دارد 
صادقانــه كار مي كند. بنابراين ســرانجام 
روزي بــه ســراغ لســتر رفــت و گفت: 
 »خيلي خوب لســتر. مــن باختــم و تو
 برنده شــدي.تا امــروز كه سال هاســت 
مشــغول بــه كار هســتم، هيچ كســي 
 را نديده بودم كه شــغلي را بيــش از پول

 بخواهد.«

چهره هاي كسب و كار حرفه ای ها

هر فردي در زندگي حرفه اي و شخصي با شكست و 
ناكامي هاي متعددي روبه رو مي شود. 

لحظات سخت شكست، درســت در اوج موفقيت 
به سراغ آدم مي آيند. در لحظات اول با هجوم افكار 
مواجه مي شويم. اينكه چه شد؟ چرا اينگونه شد؟ حالا 
چه كنم؟ تكليف آن همه انرژي، زمان و هزينه صرف 
شده، چه مي شود؟ مهم تر از همه اينكه آيا من مي توانم 
دوباره سر پا بايستم؟ تمام اين سوالات به بحراني تر 
شــدن اوضاع كمك مي كنند. ناگهان فرد به جايي 
مي رسد كه خود را در آخر زندگي حرفه اي مي بيند. 

تاثير اين شكست، به زودي نمود خود را در زندگي 
شــخصي و عاطفي فرد نيز نشان مي دهد. شكست 
مديريت نشــده، بــه زودي زمينه شكســت هاي 

پيش بيني نشده بعدي را فراهم مي كند. 
مهم ترين بخش هر شكست، مديريت لحظات نخست 
آن است. يك دوره گذار از بحران كه اگر فرد بتواند 
خود را به سلامت از آن عبور دهد، به راحتي مي تواند با 
شناسايي و ترميم نقاط ضعف و دلايل شكست خود، 
دوباره از نو شــروع كند. فرد هر لحظه به خاطرات و 
دلايل موفقيت و شكست رجوع مي كند تا شايد راهي 
براي ترميم مشكل پيدا كند و هر بار سرخورده تر از 
قبل، نسبت به آينده بدبين و نااميد مي شود. همين 
چند روز پيش بود كه با بزرگ ترين فاجعه زندگيم 
 مواجه شــدم. زندگي تحصيلي و حرفه اي كه بعد از

 يك سال برنامه ريزي و تلاش، در آستانه شروعش 
بودم به دليل محدوديتي كه متوجه آن نشده بودم، 

با بن بست روبه رو شد. در نخستين لحظات مواجهه 
با حقيقت شكست، با شوك سنگيني مواجه شدم. 

درســت پس از درك ماهيت شكســت با انبوهي 
از چراها روبه رو شــدم؛ چــرا هيچ يــك از افرادي 
كه از آنها مشــاوره گرفتــم، در اين مــورد به من 
 تذكر ندادنــد؟ چرا هيــچ جا اطلاعيــه مكتوبي 

در اين باره اعلام نشده بود؟
مسلما به نخستين نتيجه اي كه رســيدم، اين بود 
كه اين پايان راه اســت و همه چيز تمام شده است. 
حتي فكر شروع دوباره نيز سخت بود. به اين نتيجه 
رسيدم كه راهم را عوض كنم اما به مرور و با گذر از 
دوره بحران، تصوير آينده روزبه روز در حال شــفاف 

شدن است. 

کنترل شكست

سازمان هاي سفيد و سياه
به ويــژه  و  ســازمان ها  در  چــرا 
ســازمان هاي بــزرگ، با پديــده عدم 
يكنواختــي در سياســت هاي منابع 
انســاني مواجه مي شــويم؟ منظورم 
بيشتر يكســان نبودن شــرايط كاري 
 در ادارات و واحدهــاي مختلــف 

است. 
به اين مثال ها توجه كنيد: در يك واحد، 
همه بي وقفه مي دوند و در واحــدي ديگر پرچم آرامش و پرداختن به زندگي 
بهتر، افراشته شده اســت. در يك واحد كسي مجالي براي يك تماس و تلفن 
شخصي ندارد و در واحدي ديگر امور منزل از راه دور هدايت مي شود و علاوه بر 
آن انواع معاملات و ساختمان سازي و... تلفني انجام مي شود. در يك واحد در 
اثر كار زياد با عارضه فرسودگي جسمي كاركنان مواجه مي شويد و در واحدي 
ديگر كاركنان با بهره گيري از تسهيلات ورزشي سازمان، بيش از ورزشكاران 

حرفه اي به پرورش عضلات و اندام هاي خود مي رسند. 
دريــك واحــد غالبــا افــراد فرصتــي بــراي خــوردن ناهــار پيــدا 
 نمي كننــد و در واحــد ديگــر از ســاعت 11 تا 14كســي در دســترس

 نيست. 
در يك واحــد افراد مشــغول ســامان دادن بــه معامــلات و بهره برداري 
از كارگاه هاي شــخصي خــود هســتند و در واحــدي ديگــر همان ها به 
 عنوان افــراد باهــوش و توانمند به رخ كاركنان ســاعي و متعهد كشــيده

 مي شوند. 
در يك واحد سفارش هاي كاري تا پنج سال هم انجام نمي شود و هيچ اتفاقي 
براي افراد بي مسئوليت و گستاخ رخ نمي دهد، در واحدي ديگر به دليل تاخير 

كمتر از يك ساعت در تحويل كار، فرد اخراج مي شود. تكرار مي كنم؛ 
به راســتي چرا در ســازمان ها و به ويــژه ســازمان هاي بزرگ، بــا پديده 
 عدم يكنواختــي در سياســت هاي منابــع انســاني مواجه مي شــويم؟ و

 يك چراي پنهاني؛ آيا كســي مي داند كه اين ســازمان هاي مريض، چگونه 
 تا به حال زنــده مانده اند و ســر از گورســتان قاتلان اســتعدادها و عدالت

 درنياورده اند؟

يادداشت مدير


